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رئیس سازمان بورس:
50 میلیون ســهامدار در بازار 

سرمایه هستند
رئیس ســازمان بورس در مراســم روز ملی 
حســابدار، با بیــان اینکه در حــال حاضر 
50 میلیون نفر ســهامدار در بازار ســرمایه 
هســتند، گفت: میانگین تاخیر شرکت های 
بورســی در ارائــه اطلاعــات در ســامانه 
 کــدال از 25 روز بــه 14 ســاعت کاهــش

 یافت. 
مجید عشــقی در همایش روز ملی حسابدار 
با بیان اینکه در حال حاضــر 50 میلیون نفر 
ســهامدار در بازار سرمایه هســتند، اظهار 
داشــت: 12 میلیون نفر در این بازار فعالیت 
دارند و همچنین شــرکت هایی مانند شستا 
و ســازمان تامین اجتماعــی و صندوق های 
بازنشســتگی در این بازار حضــور دارند که 
 دارای چندیــن میلیــون ذی نفــع در بازار 

هستند.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار اظهار 
داشــت: بدون ارائه اطلاعات بــه ذی نفعان 
نمی توانیــم در بــازار فعالیــت کنیــم، در 
6 ماه ســال جاری 800 ناشــر بورســی که 
نمادشان در بازار ســرمایه درج شده، تعداد 
23 هزار اطلاعیه منتشــر کردند که در این 
 اطلاعیه ها مهر حســابداران و حسابرســان 

درج شده است. 
وی گفت: یک هزار نهاد مالی در بازار سرمایه 
فعالیــت دارند که هم خودشــان مشــمول 
دستورالعمل افشــای اطلاعات هستند و هم 
از اطلاعات منتشــره در این بازار اســتفاده 

می کنند.
به گفته عشقی  تا ســال 95 میانگین تأخیر 
ارائه اطلاعات در سامانه کدال 25 روز بود، در 
حال حاضر این زمان به 14 ساعت کاهش پیدا 
کرده است و تلاش می کنیم این زمان به صفر 
کاهش پیدا کند. البته کیفیت گزارش ها هم 

در حال ارتقاء است.
عشــقی همچنین بــا تأکید بر اینکــه باید 
هزینــه حسابرســی در صورت هــای مالی 
واقعی شود، گفت: شرکتی که در سال 100 
هزار میلیــارد تومان گــردش مالی و فروش 
دارد نمی تواند با ارقام بســیار پایین خدمات 
حسابرسی کیفی دریافت کند و با هزینه های 
کنونــی حسابرســی امــکان حسابرســی 
 صورت هــای مالی ایــن شــرکت ها وجود 

ندارد. 
شــرکت های بورســی و فرابــورس طبــق 
قانون ملزم هســتند هر ســه مــاه، 6 ماه و 
به طور ســالانه گزارش های حسابرسی شده 
خــود را                              برای اطــلاع ذی نفعان در ســامانه 
 جامع اطلاعات ناشــران موســوم به کدال 

منتشر کنند.

شناســایی یک میلیون ملک 
دولتی برای مولدسازی

خزانــه دار کل کشــور گفت: در راســتای 
یــک  از  بیــش  تاکنــون  مولدســازی 
میلیون مال غیــر منقول دولت شناســایی 
 شــده کــه ایــن دارایی هــا را ســنددار 

کردیم.
رحمت الله اکرمی در حاشــیه مراســم روز 
حســابدار، دربــاره دارایی های شناســایی 
شــده دولتــی اظهــار کــرد: در خصوص 
مولدسازی بهتر اســت که با رئیس سازمان 
خصوصی ســازی صحبــت کنیــد ولی تا 
کنون بیش از یک میلیون مــال غیر منقول 
 دولت شناســایی شــده که ایــن دارایی ها 

را سنددار کردیم.
وی افــزود: بســیاری از امــوال غیرمنقول 
دولت ســند نداشــت. اقدامی که هم اکنون 
با هماهنگی ســازمان ثبت پیــش می بریم 
 این اســت کــه ایــن دارایی ها را ســنددار 

می کنیم.
معاون وزیــر اقتصاد تصریح کــرد: برخی از 
دارایی هــای دولتی که شناســایی نشــده 
بود شناســایی کردیــم یا مردم شناســایی 
کردنــد. کار خــوب پیشــرفته امــا باید تا 
 آخرین مــال غیــر منقــول دولــت ادامه 

پیدا کند.
به گفته اکرمی، شناســایی و سنددار کردن 
املاک و اموال غیرمنقــول دولتی کار بزرگی 
است که ســالیان ســال طول می کشد ولی 
انشالله به ســرانجام می رســد. پیشرفت کار 

خوب بوده است.

اخبار

صادرات 2میلیارد دلاری 
شرکت های دانش بنیان

رئیس جمهور با بیان اینکه 
850 هزار شــغل در شش 
ماه گذشــته ایجاد شــده 
گفت: شرکت های دانش بنیان از 5 هزار شرکت به 
10 هزار شرکت فعال افزایش یافته است همچنین 
صادرات شرکت های دانش بنیان به 2میلیارد دلار 
رسیده است. آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جریان 
تقدیم لایحه بودجه 1403 درمقدمه صحبت های 
خود با بیان اینکه توفیقی اســت کــه در خدمت 
نمایندگان هستیم تا بودجه 1403 را رسما تقدیم 
مجلس شورای اسلامی کنیم، گفت: دولت تلاش 
کرد اجرای قانون بودجه  1402 به رشد اقتصادی و 

رشد تولید و مهار تورم بینجامد.
آیت الله رئیسی با اشاره به شــهادت بیش از 6 هزار 
کودک در فلســطین، گفت: آنچه از نســل کشی، 
کودک کشی و جنایت علیه بشریت در غزه صورت 
می گیرد باعث تاسف بشریت شده است. اما تاسف 
بار آنکه حامی این نسل کشــی کسانی هستند که 
مدعی حقوق انســانند، آمریــکا و غربی ها چگونه 
می خواهند در مقابل تاریخ و خداوند باشند و پاسخ 
دهند. سازمان ها و نهادهای بین المللی مدعی دفاع 
از حقوق مظلوم هستند اما کارآیی خود را در مقابل 
نظام سلطه و  آمریکا از دست داده اند. وی با بیان اینکه 
ما معتقدیم ملت ها امروز به پا خواسته اند و حقوق بشر 
و اجرای عدالت و نظم نوین بر جهان را فریاد می زنند، 
گفت: باور داریم که شهادت زنان و کودکان فلسطینی 
به حکومت جعلی رژیم صهیونیست پایان می دهد و 
ما شاهد پیروزی فلســطینی و نابودی رژیم جعلی 
خواهیم بود. رئیس جمهور با گرامیداشت یاد شهید 
مدرس خاطر نشــان کرد:  آنچه مــا از زندگی پاک 
شهید مدرس سراغ داریم خداباوری، مردم باوری و 
اجرای عدالت و سخن و بیان حق است. او نماینده ای 
در تراز انقلاب شکوهمند اســلامی است و همواره 

الگویی برای همه دولتمردان و مسئولان است.

تلاش دولت در اجرای قانون بودجه 
آیت الله رئیسی با بیان اینکه همه تلاش دولت در 
سراسر کشور بر اجرای قانون بودجه 1402 است، 
افزود: همواره تلاش شده آنچه انجام می شود اجرای 
قانون و قابل گزارش و ســنجش و اعلام باشــد و 
مشخص شود به چه میزان از قانون عمل شده است 
زیرا ما در جایگاه اجرای قانون و شــما در جایگاه  
قانونگذار هســتید. وی بیان داشــت: بنای دولت 
آن اســت که قوانین در ضمن برنامه ششم و هفتم 

اجرایی شود. 

سال ۱۴۰۳ با بودجه ای واقع نگر
رئیس جمهور واقع نگری را از محورهای مورد توجه 
در لایحه بودجه 1403 برشمرد و عنوان کرد: لایحه 
بودجه مبتنی بر برنامه هفتم توســعه تدوین شده 
اســت و در بودجه 1403 تلاش شده واقعیت های 
اقتصاد کشور دیده شــود، واقع نگری از محورهای 
قابل توجه در این بودجه است. هم هزینه ها و هم 
درآمدها، واقعی دیده شــود از این رو برنامه ها نیز 

واقعی ارائه شده است.
وی خطاب به نماینــدگان گفت: بایــد از همین 
سخنگاه از همه شــما برای تلاش در جهت اجرای 
قانون و سیاست های ابلاغی رهبر انقلاب و تصویب 
برنامه هفتم تشکر کنم و خسته نباشید بگویم.امید 
اســت در مســیر فرایند تصویب قانون که شورای 
نگهبان اعلام نظر خواهد کرد و اصلاحات احتمالی 
که انجام شود برنامه ابلاغ شــود و بتواند به عنوان 
برنامه در جهت توسعه همه جانبه کشور تاثیرگذار 
باشد. برنامه های پیشین اعلام شد بیش از 30 تا 35 
درصد اجرایی نشده، امید اســت ما موفق شویم و 
اعلام کنیم که برنامه هفتم کاملا اجرایی شده است.

بودجه ای مبتنی بر برنامه هفتم توسعه 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه بودجه 1403 مبتنی 
بر برنامه هفتم توسعه اســت، اظهار داشت: تلاش 
شده در این بودجه تقدیمی، بسیاری از ناترازی هایی 
که امروز موجب رنج همگان است تراز شود البته با 
یک حرکت جهادی نه حرکــت معمولی.  آیت الله 
رئیسی به تلاش های انجام شده در دولت سیزدهم 
در مهار تورم اشاره کرد و علل تورم را در چند مورد  
نخست کسری بودجه، دوم رشد نقدیندگی، سوم 
ناترازی بانک ها و برداشت ها از بانک مرکزی و دیگر 

علل برشمرد و گفت: در دولت تلاش بر این بوده که 
ما کسری بودجه نداشته باشیم.

هدفگذاری دولت برای کاهش فاصله طبقاتی
رئیس جمهور با بیان اینکه تلاش های زیادی برای 
کاهش فاصله طبقاتی صورت گرفته است، گفت: در 
شهرها و حوزه های انتخابیه شاهد هستید که کشور 
به کارگاه های فعال در همه استان ها در حوزه های 

مختلف تبدیل شده است.

تبدیل کشور به کارگاره های فعال
وی بیان کرد: در برخی شهرها 4جبهه کاری برای 
رفع مشــکل آب و فاضلاب فعال بــود ولی در این 
دولت به 154 جبهه کاری تبدیل شده است.از 10 
هزار مگاوات 8 هزار مگاوات برق تامین شده است و 
برای رفع تنش آبی و ایجاد برق تلاش می شود. به 
گفته رئیس جمهور در هدفگذاری دولت رفع تنش 
آبی 10 هزار روســتا برنامه ریزی شده و تاکنون 3 

هزار و 500 روستا رفع تنش آبی شده است.

کاهش وابستگی به نفت در بودجه ۱۴۰۳
آیت الله رئیسی متناسب ســازی حقوق شاغلان و 
بازنشســتگان را از اولویتت های دولت برشمرد و 
گفت: این مهم در دســتور کار دولت بوده، هست 
و در بودجه 1403 نیــز مورد تاکید قــرار گرفته 
است. وی با بیان اینکه کســری تراز عملیاتی نیز 
در این برنامه مورد توجه قرار گرفته، خاطر نشــان 
کرد: کاهش وابســتگی به نفت که همــواره مورد 
تاکید بوده اســت و برنامه داریم که در این برنامه 
 بودجه، به میزان 0.9 درصد از وابســتگی به نفت 

کاسته شود.

 در بودجه ۱۴۰۳، احکام دائمی ارایه نشده 
است

رئیس جمهور با اشاره به اینکه جای احکام دائمی در 
بودجه سنواتی نیست، متذکر شد: در بودجه 1403 
احکام دائمی نداریم. امیدوارم همانطور که نمایندگان 
محترم مجلس تلاش کردند که برنامه هفتم به موقع 
به تصویب برسد، و در شورای نگهبان مطرح و اجرایی 
شود، در بودجه 1403 نیز با تلاش شما نمایندگان 
محترم و همکاری همکاران بنده این بودجه با دقت و با 

سرعت تصویب و در اختیار دولت قرار گیرد.

هدف گذاری دولت رشد اقتصادی ۸ درصد 
رئیس جمهور با بیان اینکه دولت سیزدهم با تکیه بر 
رشد اقتصادی 8 درصد که در سیاست های اطلاعی 
رهبری آمده برنامه ریزی کرده است، اظهار کرد: سه 
ماهه اول 1402 امار نشان دهنده رشد اقتصادی ۷ 
درصد است. نشانه های در تولید نفت، کشاورزی و 
صنایع و معادن و... وضعیت متفاوتی به نسبت سال 
قبل را نشــان می دهد. هدف گذاری دولت رشــد 

اقتصادی 8 درصد است.
وی گفت: بنا داریم از تصدی دولت کاســته شود، 
بر نظارت دولت افزوده شــود و بخش خصوصی و 
تعاونی با هدایت، حمایت و نظارت دولت فعال شود. 
در رسانه ها مباحثی حول مالیات شکل گرفت و این 
تصور ایجاد شد که قرار است مالیات حقوق بگیران 

افزایش پیدا کند.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه در بودجه سنواتی 
1403 فرارهــای مالیاتی و کســانی کــه مالیات 
نمی دهند، مورد توجه قــرار گرفته اند،بیان کرد: 
پایه مالیاتی جدیدی در بودجه 1403 تعریف نشده 
است آنچه هست جلوگیری از فرار مالیاتی و احقاق 

حقوق حقه دولت و مردم است.

ایجاد ۸۵۰ هزار شغل در شش ماه گذشته
رییس جمهور گفت: زمانی که کالابرگ در مجلس 
تصویب شد زمینه و بســتر اجرای آن مهیا نبود و 
تلاش شد زمینه و بستر اجرا فراهم شود و در دیماه 
کار این آغاز شد و اکنون توسعه یافته است.اگر در 
زمان تصویب کالابرگ زمینه و سازوکار فراهم بود 
کار سرعت بیشتری داشــت ولی با چند ماه تاخیر 
سازوکار ایجاد شد.باید به میدان نگاه واقعی داشت.

آیت الله رئیســی پیشرفت کشــور را یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر دانســت و عنوان کرد:این کشــور 
ظرفیت های بسیار دارد. انتظار مردم از مسئولین ان 
است که به متن بپردازند و از حاشیه ها پرهیز کنند 
باید به مردم خدمت کرد و زندگــی آنها را در همه 
حوزه ها تسهیل بخشــید. به گفته رئیس جمهور 
آمار بیکاری کاهش یافته و 850 هزار شغل در شش 

ماه گذشته ایجاد شده است.

رئیس جمهور لایحه بودجه ۱۴0۳ را تقدیم مجلس کرد

تمرکز بودجه بر فرارهای مالیاتی 

دبیر شورای عالی مناطق آزاد خبر داد:
ارزش ۹00 همتــی یک هزار 

بسته سرمایه گذاری 
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
گفت: یک هزار بسته سرمایه گذاری به ارزش 
900 هزار میلیارد تومان بــرای بهره برداری 
فعالان اقتصادی داخلی و خارجی آماده شده 
اســت. »حجت الله عبدالملکی« در حاشیه 
دومین روز از نمایشگاه اوراسیا اظهار داشت: 
از ابتدای امســال طراحی پروژه های سرمایه 
گذاری بــرای معرفــی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی به فعــالان اقتصادی بین المللی در 

دستور کار قرار گرفت.
وی تاکیــد کرد: پروژه های ســرمایه گذاری 
ابزاری برای معرفی فرصــت ها و مزیت های 
ســرمایه گذاری مناطق به فعالان اقتصادی 
محسوب می شود که مطالعات اولیه هر کدام 
از این پروژه ها انجام شده، زیرساخت ها فراهم 

و مجوز بی نام آن صادر شده است.
این مقام مسوول با بیان اینکه در چهار مرحله 
از بســته های اقتصادی مناطق آزاد رونمایی 
شده اســت، گفت: امروز با 150 بسته جدید 
به ارزش حدود 250 هــزار میلیارد تومان، به 
مجموع یک هزار بســته به ارزش 20 میلیارد 
یورو )معادل 900 هزار میلیارد تومان( دست 
یافتیم که متقاضیان می توانند اقدام به سرمایه 

گذاری در این زمینه کنند.
وی با بیــان اینکه برای ســرمایه گذاری در 
مناطق آزاد محدودیتی وجــود ندارد، تاکید 
کرد: از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه حدود 
یک هــزار و 400 پروژه بــه ارزش 430 هزار 
میلیــارد تومان تقاضای ســرمایه گذاری در 
محدوده هفت منطقه آزاد کشــور ثبت شده 
که 1۷0 پروژه از میان بسته های پیش بینی 
شده بوده است. به گفته عبدالملکی، در همین 
مدت 3۷ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در مناطق آزاد محقق شده است و در سه ماه 
پایانی امســال نیز به دنبال تحقق تقاضاهای 

ثبت شده و آغاز فرایند احداث خواهیم بود.
وی تصریح کرد: بر اساس اسناد بالادستی 6 
ماموریت برای مناطق آزاد در نظر گرفته شده 
است که شامل جهش تولید، جهش صادرات، 
انتقال فناوری، تامین نیازهای اساسی کشور، 
تامین مالی از خارج از کشور و عمران و آبادانی 
منطقه می شــود که چهار مــورد از آنها بین 

المللی محسوب می شود.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با تاکید بر اینکه ایــن مناطق به عنوان قطب 
های پیشرفت اقتصادی کشور محسوب می 
شــوند، خاطرنشــان کرد: مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی، تیم ملی اقتصاد بین الملل اقتصاد 
کشور هســتند، به همین دلیل بیش از یک 
ســوم از صادرات غیرنفتی کل کشور از مبدا 
این محدوده ها بوده اســت. وی با بیان اینکه 
ترانزیت مزیت مطلق ایران محسوب می شود، 
افزود: بیش از ۷0 درصد ترانزیت از این مبادی 
است، اما مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در سطح 
بین الملل شناخته شده نیست که با حضور در 
رویدادهای داخلــی و خارجی در تلاش برای 

معرفی بیشتر هستیم.

وصولی های گمرک به ۱۱5 هزار 
میلیارد تومان رسید

جمــع کل وصولی و واریز به خزانه از ســوی 
گمرک در 8 ماهه امســال به رقم 114 هزار 

و 681 میلیارد و 500 میلیون تومان رسید
این میزان وصولی و واریز به خزانه در 8 ماهه 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل 4۷ 

درصد افزایش نشان می دهد.
بر اســاس این گزارش، میزان حقوق ورودی 
وصولی کالاها در 8 ماهه امســال بالغ بر 36 
هزار و 990 میلیــارد و 400 میلیون تومان 
گردیده کــه حاکی از افزایــش 42 درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل است.
بنابراین گزارش، میزان حقوق ورودی وصولی 
کالاها به علاوه خودرو، گوشــی تلفن همراه 
بالای 600 دلار و 23 ردیف درآمدی گمرک 
در مدت یاد شــده به 55 هزار و 920 میلیارد 
و ۷00 میلیون تومان رســید که نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل 69 درصد رشد نشان 

می دهد.
این گــزارش همچنین حاکیســت، میزان 
وصولی گمرک از محل مالیات بر ارزش افزوده 
کالاهای وارداتــی در همین مدت به رقم 58 
هــزار و ۷60 میلیــارد و 800 میلیون تومان 
رسید که نسبت به مدت مشابه سال قبل 31 

درصد افزایش نشان می دهد.
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عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
با بیان اینکــه اتکا به درآمدهای پایــدار در بودجه 
به معنای اعمال فشــار مالیاتی بر مردم نیســت، 
گفت: تلاش می شود از طریق شفاف سازی درآمد 
واحدهای تجاری به اخذ مالیات عادلانه بپردازیم و با 

فرار مالیاتی مقابله کنیم.
یکی از مسائل بســیار مهم تمرکز دولت بر توسعه 
اقتصادی و کنتــرل تورم در اقتصاد ایران اســت، 
موضوعی که در سالیان گذشته به مشکلی بزرگ 
برای اقتصاد ایران تبدیل شده است. در همین راستا 
نیز تحقق بودجه بدون نفت، مهم ترین و کلیدی ترین 
مسیر برای رســیدن به توسعه مناسب اقتصادی و 
همچنین کنترل فشارهای هزینه ای بر اقتصاد کشور 

به شمار  می رود.
باید به سمت حداقل اســتفاده از نفت در مصارف 
جاری بودجه حرکت کنیم، این رویکردی اســت 
که دولت ســیزدهم مدنظر قرار داده است، برخی 
منتقدان وقتی در بودجه بــه درآمدهای نفتی اتکا 
داشــتیم، مطرح  می کردند که چرا این طور است 
و حالا که دولت در راســتای فاصله گرفتن از تکیه  
صرف به درآمدهای نفتی گام برداشته است، منتقد 
هستند که چرا این طور است? حال آنکه، دولت ها 
به جز درآمدهای حاصل از فروش انرژی و مالیات راه 

دیگری برای کسب درآمد ندارند.
به عقیده کارشناســان، تکیه بر درآمدهای نفتی 
به دلیل تزلزل پذیری ایــن درآمدها قابل اطمینان 
نیست، به ویژه ما به عنوان کشوری که در تیررس 
تحریم ها قرار داریم، بهتر اســت به فکر درآمدهای 

جایگزین باشیم.
دولت در ســال گذشــته به اجرای فاز اول سامانه 
مودیان و پایانه های فروشــگاهی پرداخت و تا حد 
قابل توجهی افزایش درآمدهای مالیاتی را از محل 
مقابله با فرار مالیاتی و شناســایی مودیان جدید 

مالیاتی داشتیم.
 ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی، عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس درباره مزیت های 
فاصله گرفتن از اتکا به درآمدهای نفتی در بودجه  
1403   ، تصریــح کــرد: ســاختار کلان در بودجه 
نویسی را دولت رعایت کرده است  یکی از مهم ترین 
اهداف دولت این بوده است که وابستگی بودجه به 

درآمدهای نفتی حتی الامــکان کاهش پیدا کند. 
سیاست های دولت سیزدهم در این راستاست که 
اتکا به درآمدهای پایدار مانند مالیات افزایش یابد 
و از وابستگی صرف به درآمدهای نفتی بکاهیم. در 
لایحه بودجه 1403، شــاهد کاهش تراز عملیاتی 
قابل توجهی هستیم. عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
و محاسبات مجلس بیان کرد: نکته  مهم این است که 
اتکا به درآمدهای پایدار در بودجه به معنای اعمال 
فشار مالیاتی بر مردم نیست، تلاش بر این است که 
از طریق شفاف ســازی درآمد واحدهای تجاری به 
اخذ مالیات عادلانه بپردازیم و در زمینه اصلاح نظام 
مالیاتی کشف مودیان جدید مالیاتی و مقابله با فرار 

مالیاتی در دستور کار است.
میرتاج الدینی گفت: قصد نداریم به اعمال فشــار 
مالیاتی بر اقشار کم درآمد جامعه بپردازیم، ایجاد 
پایه های جدید مالیاتی مدنظر نیست. وی ادامه داد: 
مقابله با فرار مالیاتی در دستور است و تلاش داریم 
با اعمال سیاست های صحیح به اخذ مالیات عادلانه 
بپردازیم، به نحوی که همگان متناسب با درآمدشان 
مالیات بپردازند و سهمی در اداره  کشور داشته باشند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
اضافه کرد: یکی از کارهای مهمی که در دولت فعلی 
انجام شد این است که به افزایش معافیت مالیاتی 

حقوق بگیران پرداختیم .
میرتاج الدینی گفت: تولیدکنندگان جزو اقشار مولد 
جامعه هستند. همان طور که مقام معظم رهبری 
بارها تأکید کرده اند، حمایت از آن ها باید در دستور 
کار باشد. در همین راســتا، به کاهش مالیات سود 
تولیدکنندگان از 25 بــه 18 درصد پرداختیم که 
اقدام مناسبی در راستای حمایت از تولید در کشور 

محسوب  می شود.
میرتاج الدینی گفت: هر چقدر کمتر از درآمدهای 
نفتی در هزینه های جاری کشور استفاده کنیم، این 
درآمدها به عنوان سرمایه در بخش های مولد به کار 
گرفته  می شــود. هدف از تأسیس صندوق توسعه  
ملی نیز اعطای تسهیلات به بخش خصوصی برای 
سرمایه گذاری در بخش های مولد و زیرساخت های 
بخش بالادستی صنعت نفت و گاز بوده است. کاهش 
اتکا به درآمدهای نفتی در لایحه بودجه 1403 گامی 

مثبت در راستای عملیاتی کردن این هدف است.

وزیر اقتصاد با اشاره به انحلال موسسه نور گفت: در 
عملیات انحلال موسسه نور هیچ هزینه ای از جیب 

ملت نشده است و پولی از جیب آنها نخواهد رفت.
احســان خاندوزی در آئین نکوداشت روز حسابدار 
به ادغام مؤسسه نور در بانک ملی اشاره کرد و گفت: 
وقتی هنوز وارد مجلس نشده بودیم از بانک مرکزی 
تماس می گرفتند که فلان مؤسسه وضعیت ناجوری 
دارد و اگر منحل نشــود یا بهبود نیابــد وضع بدتر 
می شــود. در آن دوره اتفاقی نیفتاد ولی در این دوره 
رئیس جمهور دستور داد به این وضعیت رسیدگی 

شود که در نهایت وارد مراحل اجرایی شد.
وی افــزود: اما تصویری که در بیرون شــکل گرفته 
این است که گویا هزینه ای از جیب ملت شده است 
که بانک ملی سپرده گذاران مؤسسه نور را گرفته و 
ضربه ای وارد شده است. در حالی که ساده ترین کار 
کارشناسی حاکی از این است که در متن این انحلال 
تمام ظرایف پیش بینی شده که چه دارایی ها به بانک 
ملی داده شود و بانک مرکزی چه اقداماتی کند تا بانک 

ملی دچار ناترازی نشود.
خاندوزی ادامه داد: چون تصویری درست ارائه نشد 
برای اقدامی که باید 5 سال پیش صورت می گرفت و 
نشده بود جامعه این درک را دارد که در حال ایجاد 
خســارت به مردم هســتیم و از جیب مردم به نفع 
عده ای پول خارج می شود و تصویرهای ساده انگارانه 
ای صورت می گیرد. وی افزود: اگر فرق بین ناترازی 
دارایی-بدهی و درآمد- هزینه را برای جامعه تعریف 
کنیم این ابهامات صورت نمی گیرد. وزیر اقتصاد اضافه 
کرد: به دلیل نساختن این تصویر که شاید محصول کم 
بودن سواد مالی در جامعه ماست امروز سطح تحلیل 
سطح مناسبی نیست و اگر این تصویر ساخته می شد 
قطعاً ســطح بالاتر و عاقلانه تری بود و فضای افکار 
عمومی مردم آنقدر تحت تأثیر قرار نمی گرفت. اگر 
این تصویرسازی صورت نگیرد مردم قدر اتفاقاتی که 
در مجموعه حسابداری رخ می دهد را درک نمی کند.

وزیر اقتصاد همچنین اظهار کرد: تا پایان ســال 2 
هزار صورت مالی که تا امروز افشا نمی شده است را 
افشا خواهیم کرد و این شفافیت را انتظار داریم که با 
همین اهتمام علی رغم همه حرف و حدیث ها و گله ها 

صورت گیرد.
وی گفت: 20 سال پیش باید تنظیم گری مالی صورت 

می گرفت اما به هر حال این موضوع را جدیت دنبال 
خواهیم کرد. پیش نویس لایحه ای را آماده کرده ایم 
که البته هنوز به دولت نرفته است. اگر سیاست گذاری 
را علم اتخاذ تصمیم های درست در اداره کشور بدانیم 
برای این تصمیم های درست و بهینه نیازمند اشراف 

دقیق و بهنگام از موقعیت کنونی در اقتصاد هستیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: این اشراف جز از 
طریق حسابداری های جامع و مستقل میسر نمی شود 
و اساساً تا این گزارشگری مالی دقیق و درست نباشد 
برای سیاست گذار این فرصت را فراهم نمی کند که 

تصمیمات درست و به موقع را بگیرد.
وی با بیان اینکه گزارشگری مالی شبکه عصبی اقتصاد 
است و حسابدار سازندگان این شبکه هستند، گفت: 
اگر شبکه عصبی به موقع پیام درست را برساند پیش از 
آنکه یک عضو به مرحله از کارافتادگی برسد در مورد 
آن عضو می توان تصمیم درست را گرفت. بنابراین اگر 
گزارشگری ما به موقع اطلاعات را ندهد ممکن است 
بعد از 10 سال با بخش هایی از اقتصاد مواجه شویم 
که سالهاست دچار مشکل هستند و ما اطلاعی از آنها 
نداشته ایم و در این زمان با بنگاه های ورشکسته مواجه 
می شویم. از این رو مجموعه حسابداری اهمیت بسیار 
بالایی برای اقتصاد ایران دارد. خاندوزی اضافه کرد: 
آمادگی این را داریم که برای اثربخشی بیشتر زنجیره 
گزارشــگری مالی به جهت ارائه تصویرهای واقعی، 
اطلاعات درست و سیاست های بهنگام کمک کنیم 
البته تاکنون هم اقداماتی را کرده ایم. برای اصلاحات 
داخل زنجیره گزارشگری هم باید اقداماتی را انجام 
دهیم. وزیر اقتصاد با اشاره به ضریب نفوذ گفت: این 
ضریب در تراز اقتصاد ایران جایگاه خود را پیدا نکرده و 
سیاست گذار هم نیازی به استفاده از ظرفیت ضریب 

نفوذ نداشته که باید این رویه اصلاح شود.
خاندوزی با بیان اینکه خروجی گزارشگری مالی باید 
یک خروجی مؤثری شود، افزود: مصادیق نر خشکنی 
ها چند برابر آن چیزی اســت که ما مطلع هستیم. 
بنابراین برنامه اقدام مشترک فی مابین وزارت اقتصاد 
و بازیگران حرفه حســابداری شــروع خواهد شد تا 
اصلاحاتی در زمینه گزارشگری مالی و تنوع بخشی 
به خدمات صورت گیرد. همچنین نظام انگیزشی و 
ابزارهای هدایتی باید با کار گرفته شود تا اثربخشی 

حرفه حسابداری افزایش یابد.

افشای ۲ هزار صورت مالی تا پایان سال کاهش مالیات سود تولیدکننده

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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کریــم للَـَـوی، رئیــس اتحادیــه صنــف فخــاران 
)تولیدکنندگان آجر( استان تهران گفت: در حال حاضر 
۳۲۵ واحد صنفی پخت آجر در اســتان تهران وجود 
دارد؛ اما ۳۰ تا ۴۰ کارخانه فعال اســت که آن ها هم با 
یک پنجم ظرفیت فعالیت می کنند و بقیه در فکر تغییر 

کاربری هستند.
رئیس اتحادیه صنف فخاران استان تهران در نشست 
کارشناســی با موضوع ” بررســی وضع تولید آجر و 
چالش های پیش روی این صنعت” با اشــاره به تولید 
انواع آجر مانند آجر نما، آجر قزاقی، آجر نسوز، آجر سفال 
تیغه ای و… افزود: عمده مواد اولیه ساخت آجر، خاک 
رس و برای تولید آجر نسوز , سنگ نسوز و مواد “بال کِلیِ” 
است که همه از داخل تامین می شود. وی با اشاره به اینکه 
در گذشته از آجر نسوز بیشتر در ساخت شومینه و کوره 
استفاده می شد گفت: امروزه به دلیل استحکام، کیفیت و 
تنوع رنگ، بیشتر در نما های ساختمان استفاده می شود.

للوی بابیان اینکه ساخت انواع آجر مشمول استاندارد 
اجباری است گفت: آجر های با کیفیت خوب باید دارای 
خواص فیزیکی و شیمیایی باشند. آجر هایی که برای 
مصارف ساختمانی مورد استفاده قرار می گیرند، باید 
ویژگی های خوبی را نشــان دهند؛ در غیر این صورت 
ایمنی و قابلیت استفاده در سازه و نما به خطر می افتد؛ 
کیفیت آجر ممکن است بسته به مواد اولیه مورد استفاده 

و همچنین در فرایند تولید آن متفاوت باشد.
رئیس اتحادیه صنف فخاران استان تهران اضافه کرد: 
در این صنعت بعضی قطعات ماشین آلات مانند انواع 
کِنتاکتور، بی مِتال، بلبرینگ و تسمه، واردات میشود 
و مابقی تجهیزات در داخل کشور تولید می شود. للوی 
گفت: هم اکنون ۹۷ درصد انواع آجر و مواد ویژه نسوز 
در داخل تولید و مازاد تولید هم به کشــور های حوزه 
خلیج فارس صادر می شــود؛ ۳ درصد از مواد نسوزی 
که تولید آن ها در داخل صرفه اقتصادی ندارد و عمدتا 
مربوط به صنعت شیشه سازی است، وارد می شود. وی 
به تغییر فناوری های ساخت مسکن و مصالح اشاره کرد 
و گفت: در حال حاضر بلوک های سیمانی یا تیغه های 
لیکا، سیپورکِس و هبلکِس در ساخت و ساز ساختمانی 
استفاده می شود. للوی اضافه کرد: بلوک های هبلکس، 
به بلوک های سبک گفته می شود که در ساخت آن ها از 
سیمان، ماسه، پودر آلومینیوم، سیلیس و موارد مشابه 
اســتفاده و در فرایند ســاخت نیز هوادهی می شوند؛ 
ضمن اینکه بلوک های سفید سیپورکس تاحد زیادی 
مانند بلوک های هبلکس هستند که برای ساخت این 
محصولات هم از سیمان، ماســه، پودر سیلیس، آب و 

ترکیبات معدنی دیگر استفاده می شود.
وی گفت: بنا بر اعلام سازمان نظام مهندسی ساختمان، 
از آجر های فشاری در ساختمان ها استفاده نمی شود 

و فقط از تیغه سفالی استفاده می شود، استفاده از آجر 
فشاری در روستاها، دامداری ها و مکان هایی که از نظر 
سازمان نظام مهندسی مشکلی نداشته باشد کاربرد دارد. 
للوی گفت: ماشین آلات مورد نیاز کارخانه های آجر پزی 
در مشهد، اصفهان و تبریز همه ساخت داخل هستند 
و تاحدودی قابل مقایسه با ماشین آلات کارخانه های 
خارجی نظیر هِندلهِ و بون ژوانی ایتالیا است ضمن اینکه 
به لحاظ قیمتی، ارزانتر از نمونه های مشابه خارجی است. 
رئیس اتحادیه صنف فخاران استان تهران گفت: مواد 
نسوز به عنوان یک صنعت راهبردی و پرکاربرد در صنایع 
بزرگی مانند فولاد، مس، آلومینیوم، سیمان، پتروشیمی، 
شیشه سازی و به طور کلی صنایعی که با دما های بالا سر 
و کار دارند، استفاده می شود بنابراین، دولت باید از این 
صنعت و تولیدکنندگان مواد نسوز حمایت کند تا به 

بخش تولید و صنعت کشور لطمه وارد نشود.
وی ادامه داد: پس از تصویب ایــن قانون، نرخ هر متر 
مکعب گاز از ۱۰۰ تومان به حدود ۸۰۰ تومان افزایش 
یافت که با پیگیری های متعدد به رقم حدود ۱۵۰ تومان 
رسید، اما دوباره بر اساس بودجه ســال ۱۴۰۲ از ۲۱ 
خرداد امسال، بهای گاز مصرفی کارخانه های آجرپزی 
به ۶۰۰ تومان افزایش یافت که با پیگیری های اتحادیه 
به ۵۰۰ تومان تقلیل یافت که باز هم افزایش حدود ۳ 

برابری داشته است.

رئیس اتحادیه صنف سوپرمارکت و مواد پروتئینی 
تهران با اشاره به روزانه و محدود شدن خرید مردم 
در واکاوی مشکلات صنف خود می گوید: مشکل 
مالیات صنف خیلی حادتر است و سایر مسائل را در 

درجه ثانویه قرار می دهد.
شرایط اقتصادی و اجتماعی جامعه تاثیر غیر قابل 
انکاری بر درآمدزایی، فــروش و رونق بازار اصناف 
مختلف گذاشته است. در این میان برخی که بیشتر 
مربوط به کالاها، اجنــاس و خدمات خارج از دایره 
نیازهای اولیه نظیر خوراک، پوشاک و مسکن است، 
بیشتر متضرر شده اند و برخی کمتر؛ اما همگی در 

این ضرر و زیان شریکند.
صنف سوپرمارکت داران هم یکی از آن اصنافی است 
که ممکن است در نگاه اول به نظر زیانی را متقبل 
نشده باشد؛ چراکه یکی از معدود اصنافی بوده که 
در شرایط دشوار و محدودیت های شدید هم نظیر 
دوران شیوع کرونا همچنان در کوچه و پس کوچه ها 
و همه مناطــق و محلات در حــال فعالیت بودند. 
اما این صنف هم مشــکلات خاص خود را دارد که 
پررنگ ترین شان بحث مالیات است و اگر با وجود 
هایپرمارکت هایی که روز بــه روز بر تعداد و عنوان 
آن ها افزوده می شود، فکری به حال این چالش ها 
نشود، نسل جوانی را که قرار است گردانندگان این 

صنف باشند را ناامید کرده، ســوپرمارکت ها را به 
تعطیلی کشانده و کم کم این مغازه های رنگارنگ را 

هم از سطح محلات حذف می کنند.
رئیس اتحادیه صنف سوپرمارکت و مواد پروتئینی 
تهران در میان مشکلات و چالش هایی که پیش پای 
صنفش قرار دارد، معضل اصلی را مالیات می داند و 
می گوید: ضریب مالیاتی این صنف به دلیل فروش 
بخش اعظمی از کالاهای اساسی که حاشیه سود 
 کمی دارند با ضریب مالیاتی صنف ما که ۱۰ است، 

نمی خواند.
داود فکــوری، توضیح می دهــد: طیف عظیمی 
از کالاهای مــا را انــواع روغن و لبنیات شــامل 
می شود؛ شــما به یک ســوپرمارکت نگاه کنید؛ 
یک یخچالش فقط لبنیات اســت و بــا این حال 
حاشــیه ســود همه این ها برای ما، ۳ درصد و در 
خوشــبینانه ترین حالــت، ۵ درصــد اســت؛ 
 ما مالیــات ۱۰ درصدی می دهیــم و این ها با هم 

هم خوانی ندارند!
از رئیس اتحادیه صنف سوپرمارکت  و مواد پروتئینی 
تهران راجع به تاثیر هایپرمارکت ها و فروشگاه  های 
بزرگ که این روزها با اسامی مختلفی نظیر کوروش، 
جانبو، ماهان و… مشغول فعالیت هستند، بر فروش 
سوپرمارکت ها می پرسیم. فکوری می گوید که »بی 

تاثیر نبوده چرا که فروشگاه ها، اجناس را به صورت 
کلی و با حجم بیشتر بالا خریداری می کنند و درصد 
کمی تخفیف که در فروشگاه ها روی برخی اجناس 
می گذارند به ضررشان تمام نمی شود. این تخفیف 

دادن شامل حال ما نمی شود.
فکوری ادامــه می دهد: »البته مــدل خرید مردم 
نشان می دهد که در برخی مواقع این فروشگاه ها 
جواب نداده اند و مردم مانند سابق، خریدشان را از 
سوپرمارکت ها و خواربارفروشی ها انجام می دهند.«

رئیس اتحادیه ســوپرمارکت و مــواد پروتئینی 
تهران به اوضاع اقتصادی و شرایط دشوار زیستی 
در جامعه هم اشــاره کرده و می گوید: این روزها 
مردم بیشــتر به فکر تامین مواد مصرفی روزانه 
خود هستند؛ برای نمونه به سوپرمارکت می آیند 
یک بسته ماکارونی، یک رب گوجه  فرنگی، یک 
پاکت سیگار یا یک شــیر و یک بسته دستمال 
کاغذی می خرند؛ در واقع مردم می  خواهند روز 
خود را راه بیاندازند و خرید کلی که شامل تخفیف 
هم بشــود و خیلی بخواهیم دست پایین در نظر 
بگیریم، دو و نیم، ســه میلیون برایشــان خرج 
برمی دارد و خــب این از توان مالی شــهروندان 
عادی جامعه و قشــر متوســط خارج است؛ چه 

برسد به طبقات پایین تر.

معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت گفت: ۷۸۰ واحد 
تولیدی در شــهرک ها و 
نواحی صنعتی کشور دانش 
بنیان هســتند و به دنبال 
اتصال شــرکت های دانش بنیان به مجموعه های 
بزرگ صنعتی برای رفع نیازهــای فناورانه بخش 
صنعت هستیم. »فرشاد مقیمی« در گفت وگویی 
اظهار داشت: موضوع دانش بنیان برای ما مهم است 
و باید جهت گیری ها در این راســتا تقویت شــود، 
نهضتی در همین راســتا راه اندازی شده تا هر ۳۰ 
تا ۴۰ روز نشستی برای همین موضوع برگزار شود، 
شرکت های دانش بنیان باید به واحدهای صنعتی 

متصل شوند.
وی افزود: از مجموع ۱۰۱ هزار قرارداد برای احداث 

واحدهای صنعتی در شــهرک ها و نواحی صنعتی 
کشور، ۵۱ هزار قرارداد به ســاخت واحد تولیدی 
منجر شده است که سهم شرکت های دانش بنیان 

باید افزایش یابد.
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران، درباره تسهیل 
استقرار شــرکت های دانش  بنیان در شهرک ها و 
نواحی صنعتی کشور، تصریح کرد: در بحث زمین 
صنعتی یا غیرصنعتی در قالب واگذاری ســوله ها 
کارهایی انجام شده اســت، در بحث اسقرار نیز در 
مراکز کسب وکار واحدهایی قرار دارند، اما مهم تر از 
همه شرایط واگذاری است که سهم پیش پرداخت 
این شــرکت ها به ۱۰ درصد کاهش پیــدا کرده و 
طول پرداخت اقســاط نیز متناسب بین ۳۶، ۴۲ و 

۴۸ ماه است.
مقیمی ادامه داد: از نظر نرم افزاری نیز اتصال بین 
این شرکت ها در دستور کار قرار دارد، ما به نیازهای 

فناورانه در شــهرک ها و نواحی صنعتی پی بردیم، 
یعنی مراکزی اســت که کارهای فنــاوری انجام 
می دهند، هم اکنون در شهرک ها و نواحی صنعتی 
کشور ۲۰ فن بازار داریم و ۲ هزار و ۱۱۵ نیاز فناورانه 

در کشور شناسایی شده است.
وی همچنین اضافه کرد: نخســتین بــال ما ایجاد 
زیرســاخت های متناســب صنعتی و بال دیگر ما 
نیز ارایه خدمات نرم افزاری برای توسعه است، هم 
اکنون ۹۶ درصد صنایع ما خرد و کوچک هستند، 
ما در تقســیم بندی صنایع واحدهای زیر ۱۰ نفر 
نیروی کار را واحدهای خرد، زیر ۵۰ نفر را کوچک، 
واحدهای بین ۵۰ تا ۱۰۰ نفر نیروی کار را متوسط 
و از ۱۰۰ نفر به بالا را جز صنایع بزرگ محســوب 

می کنیم.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشــت: 
هم اکنون توانســتیم واحدهای صنفــی را نیز در 
شــهرک های صنعتی مســتقر کنیم، بیش از سه 

میلیون واحد صنفــی و ۶۰۰ هــزار واحد صنفی 
تولیدی در کشور مشــغول به کار هستند که ۱۹ 
درصد از واحدهای تولیدی را شــامل می شوند و 
بخش قابل توجهی از زنجیره های واحدهای صنعتی 

بر دوش این واحدها قرار دارد.
مقیمی گفت: تفاهم نامه ای با اتاق اصناف منعقد 
شده تا این واحدهای صنفی در شهرک های صنعتی 
تولید بیشــتری داشته باشــند، علت این موضوع 
استقرار مناسب بود، زیرا نبود مکان مناسب باعث 
شده تا مخاطراتی برای تولیدات صنفی ایجاد شود، 
به طور مثال در اخبار متنوع می خوانیم یک پاساژی 
در فلان شهر دچار حریق شده است، بخشی از این 
موارد به دلیل همین اســتقرارهای غیر استاندارد 

است.
وی همچنین اظهار داشــت: ســاماندهی صنوف 
در داخل شــهرها نیز شروع شده اســت، اما بحث 
فاصله شهرک های صنعتی با کانون های جمیعیت 

مورد استقبال صنوف نبوده است، بنابراین احداث 
شــهرک های صنفی در حاشیه شــهرها از برنامه 
هفتم توسعه اســت که موجب توسعه خدمات به 
شهروندان می شــود. مدیرعامل ســازمان صنایع 
کوچک و شــهرک های صنعتی ایران در خصوص 
واگذاری زمین در شهرک ها و نواحی صنعتی گفت: 
ما اصلا زمین واگذار نمی کنیم، بلکه هزینه خدمات 

زمین را از واحدها می گیریم.
مقیمی توضیح داد: خدماتی که در شهرک ها و نواحی 
صنعتی ارائه می کنیم متفاوت است، ما یک میزان آب 

و برق تامین می کنیم، یک سری هزینه ها به مشاعات 
و راه های اساسی و فضای سبز اختصاص پیدا می کند، 
فوریت اجراء کردن طرح بسیار مهم است، شما وقتی 

اراده می کنید باید بلافاصله شرایط را فراهم کنید.
وی، با بیان اینکه پول بخشی از هزینه های خدمات را 
امروز دولت می دهد و اصلا برای تولیدکننده محاسبه 
نمی شــود، ادامه داد: بحث مربوط به بهینه کردن و 
نهضت مدیریت بهای تمام شده شهرک ها در دستور 
کار ما قرار دارد، قیمت یک لیتر آب و یک کیلووات 
برق امروز در کشور ما مشخص است، اگر همه این ها 
را محاســبه کنیم، در خیلی از جاهای کشور هزینه 
تمام شده بالاتر از شــهرک ها تمام خواهد شد، اما 
ناگفته نماند تقاضای بالا در برخی از شــهرک ها و 
نواحی صنعتی در کنار نبود امکان توسعه شهرک به 
دلایل موارد زیست محیطی باعث می شود، هزینه در 
موارد معدودی افزایش یابد، اما هرچه می توانیم باید 
بها تمام شده را برای صنعتگر پایین بیاوریم تا رغبت 

تولید و فعالیت صنعتی را افزایش دهد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دو هزار و ۱۱۵ نیاز فناورانه در کشور شناسایی شده است

استقرار دانش  بنیان ها در شهرک های صنعتی  
۷۶۴ واحد غیرفعال احیا شد

شرایط اقتصادی بر رونق بازار اصناف تاثیر گذاشته استفعالیت واحد های آجرپزی با یک پنجم ظرفیت

اشتغالزایی با توسعه اقتصاد دیجیتال
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش 
بهره وری و یا به عبارت دیگر مولد بودن می شــود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد 
بود. شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها با تغییر نگاه به راه اندازی مشاغل از شکل سنتی به دیجیتال، 
موجب رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه 
گذاری بر روی بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار مناسب برای تحقق رشد اقتصادی نیز همین 

فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند.
چون حوزه فناوری اطلاعات ایجاد اشــتغال مولد می کند، در کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث 
بیکارشدن عده ای می شود. اما در درازمدت در این حوزه می توان بهترین عملکرد را مطابق با موازین 

اقتصاد مقاومتی مدنظر رهبر انقلاب داشت. 
استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش 
بهره وری و یا به عبارت دیگر مولد بودن می شود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. 
در بحث اشتغال نیز ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت 
نباشــد، اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری 

خواهد شد.
وقتی که بدنه ســنتی سرمایه گذاران مشــاهده کند که نسل جوان با کمترین ســرمایه ها می توانند 
کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند داشت. امری که 
از سوی استارت آپ ها بیشترین نیاز به آن احساس می شود، امر سرمایه گذاری است. معمولا یک شرکت 
نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری نسبت به یک شرکت جاافتاده دارد. یعنی می تواند با سرمایه ای کمتر، 

نیروی کار یا زمینه رشد بیشتری نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد.
شرکت های نوپا برای رشد سریع خود نیاز به جذب سرمایه دارند و در این راه گزینه های مختلفی نیز 
وجود دارد. شرکت های دیگر یا افراد سرمایه گذار می توانند به شرکت های نوپا با تبادل پول نقد در برابر 

سهام کمک کنند تا فعالیت خود را شروع کنند.

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان الشتر-سری )۱0۵( جمعی
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی شهرستان الشتر  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه 
و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره 
ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
تاریخ انتشار نوبت اول  : )۳۰/۰۸/۱۴۰۲(       نوبت دوم:  )۱۵/۰۹/۱۴۰۲(

۱ – تقاضای »عبدالرضا نادری« فرزند »صیدرضا« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »۱۹۴۹,۵۶« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۱۱« فرعی از »۶۴« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« 
خروجی از مالکیت مالک اولیه »غلام حسین«

 ۲- تقاضای »حسین ترکاشوند« فرزند »محمد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »۱۶۹۳,۷۸« مترمربع مجزی شده از پلاک »۱۰۵« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت 
مالک اولیه »نورعلی ترکاشوند«

پــلاک  از  شــده  مجــزی  مترمربــع   »۱۰۳۱,۷۸« بمســاحت  بــاغ«  قطعــه  یــک  »ششــدانگ  بــه  نســبت  »مهرعلــی«  فرزنــد  برزویــی«  »اســداله  تقاضــای   -۳
فاضــل« فرزنــد  فاضلــی  » نامــدار  اولیــه  مالــک  مالکیــت  از  خروجــی  )سلســله(«   الشــتر  ملــک  ثبــت  »۱۱حــوزه  بخــش  در  واقــع  اصلــی   »۲۰۷«  شــماره 

۴ - تقاضــای »ابــوذر قاســمی« فرزنــد »کرم خدا« نســبت بــه »ششــدانگ یک قطعــه زمیــن زراعــی« بمســاحت »۲۸۰۹,۴۶« مترمربــع مجــزی شــده از پــلاک شــماره »۲۳۳« اصلی واقــع در بخش 
»۱۱حــوزه ثبت ملک الشــتر )سلســله(«  خروجــی از مالکیــت مالــک اولیه »نظر قاســمی تملیــه« ۵ - تقاضــای »ابــوذر قاســمی« فرزند »کــرم خدا« نســبت به »چهــار دانگ مشــاع از ششــدانگ یک 
 قطعه زمین زراعی« بمســاحت »۸۴۳۴,۰۹« مترمربع مجزی شــده از پلاک شــماره »۲۳۴« اصلــی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشــتر )سلســله(«  خروجــی از مالکیت مالک اولیه »نظر قاســمی تملیه«

پــلاک  از  شــده  مجــزی  مترمربــع   »۲۹۹۳,۵۲« بمســاحت  بــاغ«  قطعــه  یــک  »ششــدانگ  بــه  نســبت  احمــد«  »شــیخ  فرزنــد  نظــری«  »شــیرزاد  تقاضــای   -۶
مهــراب« ولــد  بــگ  »یاســم  اولیــه  مالــک  مالکیــت  از  خروجــی  )سلســله(«  الشــتر  ملــک  ثبــت  »۱۱حــوزه  بخــش  در  واقــع  اصلــی   »۲« از  فرعــی   »۱«  شــماره 

مجــزی  مترمربــع   »۶۱۳۲,۷۶« بمســاحت  زراعــی«  زمیــن  قطعــه  یــک  »ششــدانگ  بــه  نســبت  »حاتــم«  فرزنــد  پیــری«  بابائــی  »ابراهیــم  تقاضــای   - ۷
بابائــی« »حاتــم  اولیــه  مالــک  مالکیــت  از  خروجــی  )سلســله(«   الشــتر  ملــک  ثبــت  »۱۱حــوزه  بخــش  در  واقــع  اصلــی   »۲۲۵« شــماره  پــلاک  از   شــده 

۸ - تقاضای »ابراهیم بابائی پیری« فرزند »حاتم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی«   بمساحت »۵۸۹۱,۸۸« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۲۲۵« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  
خروجی از مالکیت مالک اولیه »حاتم بابائی«

۹ - تقاضای »علی نظری« فرزند »ولی« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«  بمساحت »۱۱۰۴,۲۳« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۳۱« فرعی از »۵۳« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  
خروجی از مالکیت مالک اولیه »کلبعلی نظری«

۱۰- تقاضای »محمدرضا حواسی« فرزند »علی مراد« نسبت به »ششدانگ یکباب عمارت مسکونی« بمساحت »۱۶۹,۹۵« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۸۳« فرعی از »۱۰۴« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک 
الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »صیدعلی امیری« 

فرشاد بازوند نژاد،  رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان الشتر

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان نورآباد 
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی نورآباد مورد رسیدگی و تصرفات 
مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل در دو نوبت آگهی میگردد در صورتی که هر کس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع محترم قضایی 
تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت 

به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت اول : )۱۴۰۲/۰۹/۱۵( تاریخ انتشار تاریخ انتشار نوبت دوم : )۱۴۰۲/۱۰/۰۲(
۱ - تقاضای امین همتی چراغ آباد فرزند »کرمی« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۵۶۰.۸ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره » « فرعی از »۷۹« اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه »کرم اله یاری

 ۲ -تقاضای امین همتی فتاح آباد فرزند »کرمی« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۲۸۵۳.۶ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره » « فرعی از ۷۹ اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه کرم اله یاری
 ۳- تقاضای پرویزکرمی فرزند محمدرضا نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۵۶۳۵.۴۴ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی از »۱۲۰« اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »خانم پسند«
 ۴ - تقاضای »پرویز کرمی« فرزند »محمدرضا« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۶۲۳۸.۰۹ مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی از ۱۲۰ اصلی واقع در بخش »۱۲« خروجی از 

مالکیت مالک اولیه »خانم پسند«
 ۵ - تقاضای پرویزکرمی فرزند محمدرضا نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۰۵۸۹.۱۹ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی از ۱۲۰ اصلی واقع در بخش »۱۲« خروجی از مالکیت 

مالک اولیه خانم پسند«
 ۶- تقاضای وحید کاظمی فرزند علی عباس نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۵۰۰۰ مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۴« فرعی از »۱۴۶« اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »نورعلی خانی«
 ۷ - تقاضای سید کرم حیدری ابدالانی فرزند سید اسد نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۱۳۳۰۱۱ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره ۲۷ فرعی از ۱۵۱ اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »علی نجات فیضی«
 ۸ - تقاضای سید محمد حسین حسینی فرزند »امیر« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲۷۴۳.۳۱ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »۳« فرعی از ۱۵۳ اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی 

از مالکیت مالک اولیه یوسفعلی حاتمی و محمدرضا یوسفیان علی آبادی
 ۹ - تقاضای سید محمد حسین حسینی فرزند »امیر« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲۵۱۳ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »۴« فرعی از »۱۵۳« اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی 

از مالکیت مالک اولیه صید مراد چراغی
 ۱۰- تقاضای »سیدمحمدحسین حسینی« فرزند »امیر« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۴۰۲۱.۳۴ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »۴« فرعی از »۱۵۳ «اصلی واقع در بخش ۱۲ 

خروجی از مالکیت مالک اولیه »یوسف علی حاتمی و محمدرضا یوسفیان علی آبادی «
حسین علیزاده ، رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نورآباد 
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شرکت های فاکسکان و پگاترون، تولید آیفون 
اپل را در کارخانه های خود در نزدیکی شهر 
چنای هند، به دلیل بارندگی سنگین، متوقف 
کردند. بارندگی ســنگین در شــهر چنای 
در ایالت تامیل نادو کــه قطب بزرگ تولید 
محصولات الکترونیکی است، سیلابی به راه 
انداخت که خودروها را بــا خود برد و باعث 

تعطیلی فرودگاه شد.
به گفته دو منبع آگاه، فاکســکان که حدود 
۳۵ هزار نفر را در کارخانه تولید آیفون خود 
در تامیل نادو، به خدمت گرفته، هنوز درباره 

ازسرگیری تولید، تصمیمی نگرفته است.
فاکســکان با ســرمایه گذاری در قطب های 

تولیدی در جنوب هند و همزمان با تلاش اپل 
برای متنوع کردن پایگاه های تولیدی خود و 
انتقال بخشی از تولیدش از چین، حضورش 
در این کشور را به سرعت گسترش می دهد. 
طبق شرکت تحلیل بازار کانترپوینت ریسرچ، 
اپل در سه ماهه منتهی به سپتامبر، بالاترین 

ارسال سه ماهه را از هند داشته است.
بر اســاس گزارش رویترز، برای دومین بار 
در ماه های اخیر اســت که شرکت پگاترون 
مجبور شــده اســت کارخانه اش در هند را 
تعطیل کند. این شــرکت در سپتامبر پس 
از یک آتش ســوزی، تولید آیفون را موقتا 

متوقف کرده بود.

مرکز نوآوری پست و لجستیک پیشرفته پستکس با اخذ مجوز 
از مرکز نوآوری پست و لجستیک پیشرفته تحت نظارت وزارت 
ارتباطات و کسب پروانه خانه خلاق پست و لجستیک پیشرفته 
افتتاح و راه اندازی شــد. در این مراسم، نماینده معاونت علمی 
ریاســت جمهوری از ســتاد اقتصاد دیجیتال، نماینده وزارت 
ارتباطات از معاونت نوآوری و فناوری این وزارت خانه، مدیر کل 
فناوری اطلاعات و ارتباطات استان مرکزی، نماینده پارک علم 
و فن آوری استان مرکزی، مدیر کل استان مرکزی، مدیر ارشد 
لجستیک دیجی اکسپرس، مدیر کل گمرکات استان مرکزی، 

مدیر کل صمت استان مرکزی حضور داشتند.
در این مراســم همچنین محمود لیالی-مدیر عامل شــرکت 
ملی پست جمهوری اســلامی ایران، عضو هیئت رئیسه پست 
جمهوری اســلامی ایران و معاونــت فنی و بازرگانی پســت 

جمهوری اسلامی ایران به صورت آنلاین سخنرانی کردند. طی 
این رویداد ۲ قرارداد بین المللی و داخلی نیز منعقد شد؛ قرارداد 
اول در خصوص صادرات تکنولوژی خدمات پســتی به شرکت 
شهیرپست افغانستان به نمایندگی از صنعت پست افغانستان 
به صورت ۱۰ ســاله و  انحصاری که طی آن مقرر شد پستکس 
کلیه نیازهای فنی و برنامه نویسی شهیرپست را طی ۱۰ سال به 
انجام رساند و کلیه مرسولات ارسالی و دریافتی به یا افغانستان از 
طریق شعب پستکس و با استفاده از توانایی شرکت ملی پست از 
سراسر ایران صورت پذیرد. مرکز نوآوری پستکس به همراه کافه 
فناوری weekend دارای ۱۲ اتاق اختصاصی ۲ اتاق با ۱۱ میز 
اشتراکی و یک فضای کاملا مدرن با امکانات ویدئووال صوتی و 
۲۵ میز اشتراکی در این فضا و کافه برای پذیرایی از استارت آپ 

های مقیم این مرکز نوآوری می باشد.

راه اندازی مرکز نوآوری پست و لجستیک پیشرفته پستکستولیدکنندگان آیفون دست از کار کشیدند

فناوری و 
اطلاعات

همکاری با وزارت ارتباطات کوبا در حوزه دولت الکترونیکی 
رئیس سازمان فناوری اطلاعات گفت: تبادل تجربیات در حوزه هایی نظیر دولت 
الکترونیکی، رگولاتوری، امنیت فضای سایبری و تحول دیجیتال و دولت هوشمند، 
برخی از موضوعات مورد تفاهم با وزارت ارتباطات کوبا است که به مرحله اجرا در 
خواهد آمد. »محمد خوانساری« با انتشار پستی در شبکه اجتماعی ایرانی نوشت: 
بعد از انعقاد یادداشت تفاهم همکاری با وزارت ارتباطات کوبا در خرداد ماه امسال، 
با طرف کوبایی بر سر برنامه اجرایی تفاهم کردیم. وی افزود: تبادل تجربیات در 
حوزه هایی نظیر دولت الکترونیکی، رگولاتوری، امنیت فضای سایبری و تحول 
دیجیتال و دولت هوشــمند، برخی از موضوعات مورد تفاهم بود. رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات تصریح کرد: تجاری سازی تولیدات طرفین در حوزه تجهیزات 
زیرســاختی، مخابراتی و فیبرنوری، برگزاری رویدادهای مشترک و شرکت در 
نمایشگاه های تخصصی طرفین، همکاری در مجامع بین المللی و همکاری در حوزه  
خدمات پستی از دیگر موضوعات مورد تفاهم بود. خوانساری افزود: جزئیات برنامه 
همکاری های مشترک به تدریج و در کارگروه مشترک ICT مشخص خواهد شد.

اختصاص سهمیه سالانه ۲۰۰ نفر امریه نظام وظیفه به 
شرکت های خلاق

رییس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوری از موافقت ستاد 
کل نیروهای مسلح با اختصاص سهمیه کارکنان وظیفه موردنیاز شرکت های خلاق 

به مدت دو سال و به تعداد سالیانه ۲۰۰ نفر خبرداد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، محمد 
خاکساری در همین رابطه اظهار کرد: با پیگیری های معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، معاونت نیروی انسانی ستاد کل نیروهای مسلح با 
پذیرش نیروهای امریه نظام وظیفه در شرکت های خلاق به مدت دو سال و به تعداد 

۲۰۰ نفر در سال موافقت کرده است.
وی خاطرنشان کرد: سهمیه اختصاص یافته به شرکت های خلاق، جدا از سهمیه 
هزار و ۵۰۰ نفره اختصاص یافته به شرکتهای دانش بنیان است و با توجه به اهمیت 
شرکتهای صنایع خلاق در زیست بوم نوآوری کشور تلاش معاونت بر این است که 
سهمیه تخصیصی به صنایع خلاق در سال های آینده افزایش یابد. کما این که جلب 
موافقت ستاد کل نیروهای مسلح برای افزایش ظرفیت امریه شرکت های دانش بنیان 

هم همواره در دستور کار معاونت قرار داشته است.
رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری تصریح کرد: تسهیلات کارکنان وظیفه مأمور )امریه سربازی( در 
شرکت های دانش بنیان از تجربیات بســیار موفق در زمینه حمایت از شرکت های 
دانش بنیان و نگهداشت نیروهای نخبه در کشور است به طوری که براساس بررسی 
صورت گرفته اکثریت قریب به اتفاق نیروهای کلیدی شرکت های دانش بنیان که از این 
تسهیلات استفاده کرده بودند، در کشور ماندگار شده و کسب و کار دانش بنیان خود را 
ادامه داده اند. تجربه ای که بسیار امیدواریم در اکوسیستم صنایع خلاق هم تکرار شود.

خاکساری در پایان با اشاره به آغاز پذیرش نیروهای امریه نظام وظیفه در شرکت های 
خلاق خاطرنشــان کرد: ثبت نام از متقاضیان امریه در شــرکت های خلاق، طبق 
دستورالعمل ساماندهی کارکنان وظیفه و ضوابط پیش بینی شده ستاد کل نیروهای 

مسلح از طریق سامانه »فراخوان، ثبت نام و جذب کارکنان وظیفه« انجام می شود.

سامانه »جان« پاتوق صنایع بزرگ و کارآفرینان می شود
یک مقام مسئول وزارت علوم سامانه عرضه و تقاضای محصولات فناورانه را پاتوق 
صنایع بزرگ و کارآفرینان عنوان کرد و گفت: در این سامانه فروش دانش فنی و 

خطوط صنعتی تولیدی امکان پذیر است.
امید رضایی فر در تشــریح جزییات راه اندازی ســامانه جان )جریان اقتصادی 
نوین-پلتفرم عرضه و تقاضای محصولات فناورانه( اظهار کرد: یکی از برنامه های 
مهم پیشــنهادی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری به مجلس شــورای اســلامی 
ایجاد ســامانه جریان اقتصادی نوین )جان( به عنوان پلتفرمی در جهت تکمیل 
نظام ایده ها، نیازها و با هدف تســهیل فرآیند تجاری سازی محصولات، ایده ها و 
توانمندی های فناورانه افراد و شرکت ها در کشور و همچنین کمک به معرفی و 
بازاریابی محصولات فناور و همچنین ایجاد سکوی ملی رصد و پایش فعالیت های 

فناوری و نوآوری کشور است.
وی افزود: سامانه خرید و فروش محصولات فناورانه )جان( به عنوان یک پلتفرم 
جدی در این حوزه طراحی شــده که جا دارد از ســازمان پژوهش های علمی و 
صنعتی و همچنین پارک بین الملل به عنوان بخش کارگزاری در سرانجام رساندن 

این سامانه تشکر کرد.
مدیرکل دفتر سیاســتگذاری امور فناوری وزارت علوم افزود: تقریباً امروز شاهد 
فعالیت پلتفرم های مختلفی هستیم اما سامانه جان کاملاً با شرایط موجود متفاوت 
است. به طور مثال سایت آمازون را اگر بخواهیم با سامانه علی بابا مقایسه کنیم، 
سامانه آمازون شبیه سامانه دیجی کالا، با سلام و غیره است و به نوعی یک سامانه 

صرفاً خرید و فروش محصولات به صورت صرف است.
رضایی فر ادامه داد: پارک های علم و فناوری ما یک سری قابلیت هایی دارند اما 
امروز دسترسی به بازار برای آنها بسیار محدود است که در سامانه جان، تجمیع 
تقاضا برای فناوری ها ایجاد شده است، می توان گفت ۲۰ درصد کار سامانه جان، 
شبیه مجموعه های فروش کالا است؛ علاوه بر اینکه در این سامانه فروش خدمات 
هم وجود دارد که در سامانه های دیگر چنین چیزی وجود ندارد و کمتر می بینیم 
که سامانه ای محصولاتی را بفروشــد که دارای یک سری پشتیبانی های خاص و 

سرویس های جاری و دائم باشد.
وی سامانه جان را پلتفرم اصلی برای ارائه خدمات عنوان کرد و گفت: این سامانه 
عملًا پاتوق صنایع بزرگ، کارآفرینان، ســرمایه ها و مجموعه های مختلف بانکی 
و غیره می تواند باشــد؛ ضمن اینکه کنار همه این ها فروش دانش فنی و خطوط 
صنعتی تولیدی را هم می توانیم داشته باشــیم که این نگاه، نگاه ترکیبی فروش 

دانش فنی به داخل و هم امکان فروش فنی به خارج از کشور است.
مدیرکل دفتر سیاستگذاری امور فناوری وزارت علوم خاطرنشان کرد: ما از اینجا 
می توانیم محصولی را انتخاب و به مجموعه خارجی پیشنهاد دهیم و سرمایه گذار 
خارجی در کشــور خود روی آنها ســرمایه گذاری می کند و فن بازارهایی که در 
پارک های علم و فناوری مستقر هستند می توانند در این حوزه کمک کنند. رضایی 
فر با بیان این مطلب که تأیید وضعیت تولید محصول در این سامانه حوزه اختیارات 
رییس پارک های علم و فناوری است، تصریح کرد: حدود ۱۰-۱۲ هزار شرکت و 
۲۰-۳۰ هزار محصول فناوری وجود دارد که راه اندازی این سامانه می تواند یک 
جریانسازی جدید در حوزه فناوری ایجاد کند و باعث گسیل سرمایه برای توسعه 

فناوری شود.
وی افزود: یکی از ویژگی های دیگری که در این ســامانه پیش بینی کردیم و در 
حال حاضر تقریباً آماده است امکانات خرید و فروش و حمل و نقل است و کاملًا بر 
اساس استانداردهای سامانه های خرید و فروش آنلاین است. هم اکنون سامانه های 
پشتیبانی آن کاملًا طراحی شده است و نکته بسیار مهم اینکه صحبت هایی برای 

امکان تسهیلات خرید اقساطی برا ی مشتری شده است.
این مقام مسئول وزارت علوم همچنین از امضای تفاهم نامه بین وزیر علوم و معاون 
قوه قضاییه در حوزه مالکیت فکری خبر داد و گفت: چندی پیش بعد از یک سال 
رفت و آمد تفاهم نامه بین وزیر علوم و معاون قوه قضاییه که رییس سازمان ثبت 
هستند، امضا شد که جزو کارهای فراسازمانی بسیار مهم بوده و قرار است یک فاز 

جدید حمایتی برای دفاتر مالکیت فکری در پارک ها ایجاد کنیم.

اخبار

معاون توسعه شــرکت های 
دانش بنیــان معاونت علمی 
گفت: شــرکت هایی که برای 
بــار اول اقدام بــه تولید یک 
محصول فناورانه می کنند زیر 

چتر مصوبه معاونت علمی و فناوری قرار می گیرند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، رضا اســدی فرد معاون توســعه 
شــرکت های دانش بنیــان معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری در دومین روز از 
رویداد پتروفن ۱۴۰۲ به تشــریح ظرفیت های قانونی 
حمایت از شرکت های دانش بنیان به ویژه در همکاری با 

شرکت های بزرگ پرداخت.
وی در پنل مکانیزم های همکاری شــرکت های دانش 
بنیان با صنعت پتروشــیمی و ابزارهای حمایتی با بیان 
اینکه قانون جهش تولید دانش بنیان در ســال ۱۴۰۱ 
به تصویب رســید، گفت: این قانون، یکی از مهم ترین و 
کارآمدترین قوانینی اســت که در کشور تصویب و اجرا 
شد و در ادامه قانون حمایت از شــرکت ها و مؤسسات 
دانش بنیان ها مصوب ۱۳۸۹ بود. یک دهه اجرای این 
قانون باعث شد کشور از تراز بالاتری در حوزه قابلیت های 
مبتنی بر دانش برخوردار شود و نهال نوپایی که زمانی 
پایه گذاری شــد اکنون به درختی در حال ثمر تبدیل 

شود.

اســدی فرد عنوان کرد: معاونت علمی در دوره چهارم 
فعالیت خود متناســب با این فضا فعالیت خود را شروع 
کرده اســت؛ در این میان هم گفتمان جامعه مبنی بر 
حمایت از دانش بنیان ها شــکل گرفته است. در واقع 
جامعه از دانش بنیان ها انتظار دارد که مســائل را حل 

کنند.
به باور وی، رویکرد حمایت از شرکت های دانش بنیان، 
عمدتا معطوف به شــرکت های کوچک و متوسط فعال 
در حوزه تولید محصولات با فناوری پیشــرفته بود، اما 
اقتصاد کشور تحت تاثیر صنایع بزرگ مثل پتروشیمی 
و فولاد است که عمدتا دولتی و نیمه دولتی و بخشی هم 

خصوصی هستند.
اسدی فرد با اشاره به ظرفیت های قانونی تولید بار اول 
در مــاده ۱۰ قانون جهش تولید دانــش بنیان و اعتبار 
مالیاتی در مــاده ۱۱ این قانون گفت: تا قبل از ســال 
۱۳۹۷، دستگاه های دولتی بر اساس قانون مناقصات به 
سختی می توانستند کالاهای فناورانه مورد نیاز خود را 
بومی سازی کنند و برای رفع نیاز خود اقدام به برگزاری 
مناقصه و واردات محصــولات فناورانــه می کردند. از 
طرفی اگر شــرکت های دانش بنیان در این مناقصات 
شــرکت می کردند، به دلیل اینکه هنــوز محصولی را 
به تولید نرسانده اند، رد می شــدند؛ اما مصوبه معاونت 
علمی امکان بومی ســازی ســاده تر را فراهم می کند و 
روند واردات این محصولات را تغییر می دهد به طوری 
که محصولات ایرانی دانش بنیان جایگزین محصولات 

وارداتی می شوند.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 

فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان ریاســت جمهوری 
خاطرنشان کرد: در این راستا نیاز دستگاه های اجرایی 
به جای واردات با هزینه های بالا، توســط شرکت های 
دانش بنیان با توانایی بالا رفع می شود و شرکت هایی که 
برای بار اول اقدام به تولید یک محصول فناورانه می کنند 
زیر چتر مصوبه معاونت علمی و فنــاوری قرار گرفته و 
مشمول حمایت های مالی صندوق نوآوری و شکوفایی 

نیز خواهند شد.
به گفته وی، برنامه تولید بــار اول کالاهای فناورانه در 
ادامه و در قالب ماده ۱۰ قانون جهش تولید دانش بنیان 
در سال ۱۴۰۱ به تصویب مجلس و شورای نگهبان رسید 
و آیین نامه اجرایی آن نیز در نخســتین جلسه شورای 

راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان به ریاســت 
ابراهیم رییسی در تیرماه ۱۴۰۱ به تصویب رسید و ابلاغ 
شد. اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه هم موضوع مهمی 
اســت که صنایع می توانند از ظرفیت مــاده ۱۱ قانون 

جهش تولید دانش بنیان استفاده کنند.
اســدی فرد به ارائه گزارش های آمــاری از توزیع ۱۳۴ 
ابلاغیه تولید بار اول بر اســاس نوع شرکت دانش بنیان 
پرداخت و خاطرنشان کرد: ۷۷ ابلاغیه برای شرکت های 
دانش بنیان نوپا به ارزش ۱۴۳ میلیون دلار، ۲۹ ابلاغیه 
برای شرکت های دانش بنیان نوآور به ارزش ۷۷ میلیون 
دلار و ۲۸ ابلاغیه برای شرکت های دانش بنیان فناور به 

ارزش ۳۳ میلیون دلار صادر شده است.

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان خبر داد:

حمایت از تولید بار اول شرکت های دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق به تولید کمپرسور 
ســانتریفیوژ شــد که بازدهی بالاتــر و در عین حال 
فونداســیون ســبک تر و نیاز به تعمیرات و نگهداری 
کمتری دارد. این دستاورد به بازارهای صنعتی روسیه 
و بلاروس راه یافته اســت. کمپرسورهای سانتریفیوژ 
از محصولات پرفروش شــرکت هوایار ازمجموعه های 
دانش بنیان پیشگام در حوزه ماشین آلات و تجهیزات 

پیشرفته است که بازار صادراتی خوبی هم دارد.
این شرکت در زمینه تولید کمپرسورهای سانتریفیوژ 
با توان ۴۵۰ کیلووات تا ۱ مــگاوات فعالیت دارد که در 
سه و چهار طبقه امکان تولید فشارهای ۵.۵ تا ۱۳ بار را 
دارند و ظرفیت هوای ورودی آنها از سه هزار تا ۱۰ هزار 
نرمال متر مکعب بر ساعت اســت. از دیگر ویژگی های 
کمپرسورهای تولیدی این شرکت، امکان فشرده سازی 
هوا تا فشار مورد نظر در محدوده دبی وسیعی است، به 
طوری که نسبت TURN DOWN برای کمپرسورهای 

تولیدی هوایار بین ۲۰ تا ۳۵ درصد است.
برخــی از نوآوری هایی کــه باعث ایجــاد پیچیدگی 
فناوری تولید کمپرسور ســانتریفیوژ هوایار و دانش 

بنیانی آن می شــود، طراحی ایمپلر با توجه به الزامات 
آیرودینامیکی و روتوردینامیکــی، طراحی و تحلیل 
بیرینگ های ژورنال و تراســت و طراحی کیســینگ 
است. همچنین شــرکت هوایار کمپرسور سانتریفیوژ 
Single Shaft را بــرای بســیاری از کارفرمایان در 
صنایع پتروشیمی، پالایشگاه، شیمیایی، سیمان، فولاد 

و صنایع حمل و نقل تامین کرده است.
براساس گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، نیما ســجده مدیرعامل این 
مجموعه دانش بنیان در خصوص نحوه عملکرد و کاربرد 
این کمپرسورها گفت: کمپرســورهای سانتریفیوژی 
تولیدی هوایار، هم پیچیدگی های ساخت بیشتری دارد 
 Single و هم از بسیاری جهات از کمپرسور سانتریفیوژ
Shaft که مدل های مشابه آن هستند، بازدهی بالاتر 
و فونداسیون ســبک تری دارد و در عین حال، نیاز به 

تعمیرات و نگه داری پایین تری دارد.
وی ادامه داد: به روزترین کمپرســورهای سانتریفیوژ 
حال حاضر دنیا، کمپرسور ســانتریفیوژ چند محوره 
است. کمپرسورهایی که هر یک از محورهای آن، دور 

متفاوتی دارد؛ مثلا در کمپرســوری که شرکت هوایار 
می سازد، یکی از محورها ۳۶ هزار دور بر دقیقه و محور 
دیگر ۵۰ هزار دور بر دقیقه است. وقتی یک محور ۵۰ 
هزار بار می چرخد، مسائل مربوط به بالانس، پایداری و 
دینامیک اش، پیچیده می شود و تلورانس های ساخت 
و موارد مربوط به تولید و مهندسی آن، چنان پیچیده 

است که هر شرکتی سمت آن نمی رود.
این فناور در خصوص مزیت رقابتی ســانتریفیوژهای 
شــرکت هوایار نسبت به نمونه های مشــابه گفت: در 
شــرکت هوایار از مرحله طراحی و مهندسی تا تست 
نهایی محصــول را انجام می دهیم. هوایــار در مرحله 
انتخاب و سایزبندی کمپرســورها هم طراحی خاص 
خود را دارد، همچنین، طراحی موتورهای دینامیکی 
و تســت محصول خروجی را بخش به بخش طراحی 

کرده است.
سجده به خدمات پس از فروش این محصول اشاره کرد 
و گفت: بی تردید، ما نسبت به دیگر رقبای اروپایی برای 
کشورهای همسایه همچون عراق، عملکرد بهتری داریم 
و اگر نیاز به قطعات یدکی داشته باشند، این قطعات را 

راحت تر و با قیمت مناسب تر به آنها ارائه می کنیم. وی 
همچنین در خصوص سهم صادرات دانش بنیان شرکت 
هوایار افزود: با روسیه و بلاروس از آن جهت که به تازگی 
همچون ما در شرایط تحریمی قرار گرفته اند، مذاکراتی 
را صورت داده ایم و آن هــا در بازدیدی که از مجموعه 
ما داشــتند، محصولات ما را از نظر کیفی در ســطح 
بزرگترین ســازنده های دنیا همچون زیمنس آلمان 
دیدند و توافق نامه ای هم در این زمینه امضا کرده ایم و 
قرارشد یک بخش از کمپرسورهای سانتریفیوژ را برای 
آن ها طراحی کنیم. در کنار روسیه و بلاروس همچنین، 
بازاریابی خوبــی را هم در داخل عراق و کشــورهای 

همسایه انجام دادیم.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان در خصوص کاربرد 
محصولات شــرکت هوایار در صنعت هم گفت: هیچ 
صنعتی را در دنیا نمی توان یافت که به کمپرسور نیاز 
نداشته  باشد که رایج ترین مورد آن بحث کمپرسورهای 
هوا تا کمپرســورهای فرآیندی است که در واحدهای 
فرآیندی پیچیده در پلنت های پتروشیمی و نفت و گاز 

استفاده می شود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ظرفیت های 
کارگاهی تعیین شده در استان آذربایجان غربی باید در 
شهر ارومیه متمرکز شود که تا پایان دی ماه شهر ارومیه 

تحت پوشش کامل پروژه فیبر نوری قرار بگیرد.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، صبح امروز 
)دوشــنبه ۱۳ آذر ۱۴۰۲( در ادامه سلســله جلسات 
هفتگی با استانداران به منظور بررسی وضعیت شبکه 
ارتباطی استان و میزان پیشرفت پروژه فیبر نوری منازل 
و کسب وکارها میزبان محمدصادق معتمدیان، استاندار 

آذربایجان غربی بود.
در ابتدای این جلسه در حضور وزیر ارتباطات و استاندار 
آذربایجان غربی گزارشی از وضعیت ارتباطی استان و 
پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارهای استان توسط 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان ارائه شد.
جلیل نژاد، مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان 
با بیان اینکه در دو سال گذشته حدود یک و نیم همت 
برای توسعه شــبکه ارتباطی استان هزینه شده است، 
گفت: صد درصد ۴۸ شــهر اســتان و از میان ۲۱۹۶ 
روستای بالای بیســت خانوار نیز ۱۸۶۵ روستا یعنی 
۸۶ درصد روستاهای استان به شــبکه پهن باند سیار 

متصل شده اند.
وی افزود: اســتان آذربایجان غربی عمدتــاً به دلیل 
موقعیت جغرافیایی و کوهستانی که دارد نسبت به سایر 

اســتان ها در حوزه ارتباطی عقب ماندگی هایی داشت 
که با تکیه بر رویکرد عدالت ارتباطی وزارت ارتباطات، 
این استان در دو سال گذشته در اولویت توسعه شبکه 

ارتباطی قرار گرفت.
جلیل نژاد ادامه داد: در همین راستا در دو سال گذشته 
و تا به امروز ۳۱۲ روســتای بالای بیست خانوار استان 
به شبکه ارتباطی پرسرعت متصل شده اند و با اقدامات 
خوبی که انجام گرفته اســت انتظار می رود در ماه های 
آینده این روند شتاب دوچندانی بگیرد و به طوری که تا 
پایان سال شاهد اتصال تمام روستاهای بالای بیست 

خانوار استان به شبکه ارتباطی خواهیم بود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این جلسه با اشاره 
اهمیت پروژه ملی فیبر نوری منازل و کســب وکارها 
تأکید کرد: پــروژه فیبر نوری منازل و کســب وکارها 
زیرساخت توســعه کشور و اســتان آذربایجان غربی 
خواهد بود و اینترنت پرسرعتی که بر بستر فیبر نوری 
ارائه خواهد شــد، می تواند چهره ارتباطات کشــور و 

استان های کشور را متحول کند.
وی افزود: این پروژه نیاز امروز و آینده کشــور است و 
باید بر اساس برنامه ریزی ها به اهداف تعیین شده یعنی 
۲۰ میلیون »پوشــش« تا پایان دولت ســیزدهم و بر 
اساس تکلیف برنامه هفتم توسعه ۲۰ میلیون »اتصال« 

دست پیدا کرد، بنابراین دیگر هیچ عذر و بهانه ای برای 
تأخیر در مســیر این پروژه پذیرفتنی نیســت به ویژه 
آنکه اکنون بر اســاس قوانین لایحــه بودجه و برنامه 
 هفتم توســعه این پروژه به یک تکلیف قانونی تبدیل 

شده است.
زارع پور با اشــاره به گزارش اپراتور دوم فعال در این 
اســتان گفت: این پــروژه در حال حاضر در ۴ شــهر 
آغازشده است و تفاهم نامه آغاز پروژه نیز با شهرداران 
۴۰ شهر به امضا رسیده اســت و به زودی این پروژه در 

خوی و سلماس به اتمام می رسد.
وی همچنین با انتقــاد از روند کند پیشــرفت پروژه 
در ارومیه به عنوان مرکز اســتان گفــت: به جای برپا 
کردن چندین کارگاه در شــهرهای مختلف استان و 
حفاری های پراکنده، ضروری است تمام ظرفیت های 
کارگاهی اپراتور تعیین شــده این پروژه در استان، در 
شهر ارومیه متمرکز شود تا در کوتاه ترین زمان ممکن 
و قبل از شــروع بارندگی ها، حفاری و فیبر گذاری به 
پایان برسد و تا پایان سال شــاهد پوشش کامل شهر 

ارومیه باشیم.
وزیر ارتباطات با اشــاره به گزارش پوشــش جاده ای 
استان نیز گفت: ضروری اســت که مشکلات پوشش 
جاده ای و بین شــهری استان حل شــود که نیازمند 

تأمین برق و جاده دسترســی در نقاط موردنظر است 
که امیدواریم با دســتورات اســتاندار محترم و فراهم 
کردن زیرساخت های لازم شاهد ایجاد پوشش جاده ای 

مناسب در استان باشیم.
زارع پور در پایان از همراهی استاندار و مدیران استانی 
در توســعه و تکمیل پروژه های ارتباطی به ویژه پروژه 
فیبر نوری منازل و کســب وکارها تقدیر و تشکر کرد. 
محمدصادق معتمدیان، استاندار آذربایجان غربی نیز با 
تقدیر از برگزار این جلسه تأکید کرد: برگزاری جلساتی 
ازاین دست باعث هم افزایی بیشــتر بین استانداری و 
وزارتخانه و تسریع در روند پروژه های ارتباطی خواهد 

شد.
وی افزود: در دو سال گذشته با هدایت و رهبری خوبی 
که در رأس وزارت ارتباطات شاهد بودیم، اتفاقات خوبی 
در حوزه ارتباطی به ویژه در اســتان آذربایجان غربی 
افتاده که باعث شده است بخشی از عقب ماندگی های 
گذشته جبران شود که نمونه آن اتصال ۳۱۲ روستای 
بالای بیســت خانوار اســتان به اینترنت پرسرعت و 
پایدار در این دو ســال بوده اســت که باعث افزایش 

رضایت مندی مردم شده است.
وی با تصریح بر اینکه هر مشکلی در سطح استان برای 
پیشــبرد اهداف وزارت ارتباطات وجود داشته باشد 
به سرعت برطرف خواهد شد، خواستار سرعت بخشی 

به پروژه فیبرنوری منازل و کسب  و کارها شد. 

کمپرسورهای سانتریفیوژ ایرانی در بازار روسیه و بلاروس

تکمیل پوشش فیبر نوری ارومیه تا پایان دی ماه
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کشاورزي

آلودگي محصولات كشــاورزي از جمله 
موضوعاتي است كه هر چند مدت يك 
بار بر سر زبان ها مي افتد و بعد از چندي 
به فراموشي ســپرده مي شود. موضوعي 
كه تاكنون بارها و بارها تكرار شده اما هنوز 
ريشه كن نشده است. اخيرا استفاده گسترده از سموم، هورمون ها و 
مواد شيميايي در محصولات كشاورزي و غذايي در ايران حساسيت 
ســازمان هاي مختلف از جمله ســازمان حفاظت محيط زيست، 
وزارت كشاورزي، سازمان حفظ نباتات و ديگر ارگان هاي مرتبط را 
برانگيخته است. درحالي كه طبق برنامه پنجم توسعه، دولت ايران 
مكلف شده بود توليد محصولات كشاورزي ارگانيك را به ۲۵ درصد 
برساند، اكنون ميزان توليد اين محصولات همچنان زير پنج درصد 
است. كميسيون كشاورزي مجلس با اعلام اين آمار اعلام كرده كه 
دولت در اين زمينه از برنامه مصوب عقب مانده است و اكنون بايد با 
برنامه ريزي بهتر و استفاده از امكانات به اهداف برنامه پنجم دست 

يابد. 

   عدم حمايت دولت
حبيب برومند، عضو كميسيون كشــاورزي، آب و منابع طبيعي 
مجلس در گفت وگو با »كســب و كار« با تاكيد بر اين موضوع كه 
تكاليف تعيين شده برنامه پنجم توسعه براي دستگاه هاي اجرايي 
در توليد محصولات ارگانيك كشاورزي به طور كامل محقق نشده 
و كشور در اين زمينه عقب است، مي گويد: بر اساس اهداف برنامه 
پنجم توسعه، بايد ۲۵ درصد از محصولات كشاورزي توليدي كشور 
ارگانيك باشد درحالي كه عملكرد موجود زير پنج درصد است. به 
گفته اين عضو كميسيون كشاورزي مجلس اگرچه وزارت جهاد 
كشاورزي معتقد است تعيين تكليف ۲۵ درصدي توليد محصولات 
ارگانيك براي كشور در برنامه پنجم بلند پروازانه بوده اما مجلس 
بر اين باور است كه در ســايه برنامه ريزي و بهره گيري هدفمند از 
امكانات اين مهم دست يافتني است. اين نماينده مجلس در ادامه با 
اشاره به اين موضوع كه يكي از مسائل مهم در حوزه توليد محصولات 
ارگانيك بهره مندي محصول از كدينگ و نشان خاص ارگانيك پس 
از تاييد مراحل توليد و كيفيت محصول است كه حوزه تحقيقات 
كشاورزي عهده دار آن است و بايد نظارت و توسعه فعاليت ها در اين 
بخش افزايش يابد، ادامه مي دهد: با توجه به ســخت بودن چرخه 
توليد محصول ارگانيك و محدوديت هاي متعدد آن، كالاي توليدي 

تفاوت قيمت با ســاير محصولات دارد كه اين مهم بايد در جامعه 
فرهنگ سازي و از آن حمايت هاي قانوني و عرفي شود. 

    احداث آزمايشگاه براي سنجش سلامت غذا
وي با اشاره به اين موضوع كه كشور در توليد محصولات ارگانيك 
بسيار عقب است، مي گويد: از آنجا كه چرخه توليد اين محصولات 
دشوار است، قيمت تمام شــده آن تفاوت آشكاري با قيمت ساير 
محصولات خواهد داشت، بنابراين لازم اســت دولت از توليد اين 
محصولات حمايت كند. عضو كميسيون كشاورزي مجلس همچنين 
خواهان تقويت امكانات آزمايشگاهي در كشور براي سنجش مواد 
غذايي پرمصرف از حيث پسماندهاي شيميايي و سمي و حمايت 
و تقويت مباحث پيشگيرانه در چرخه توليد در عرصه كشاورزي 
و بهداشت شــد. به گفته برومند، يكي از موضوعات مهم در حوزه 
سلامت محصولات كشــاورزي نظارت دقيق بر مديريت مصرف 
پساب ها در عرصه كشــاورزي است كه بايد با وســواس بالا اين 
پساب ها از نظر اســتانداردهاي ميكروبي و شيميايي و سنجش 
ميزان فلزات سنگين و موادشيميايي و ميكروبي رصد شود. نماينده 
مردم بيله سوار و پارس آباد در ادامه با بيان اينكه ما در حوزه توليد 
محصولات ارگانيك امروزه با مشــكلاتي مواجه هســتيم، گفت: 
زماني كه كشاورز و باغدار به سمت توليد محصولات سالم و ارگانيك 
مي رود دو اتفاق مي افتد؛ اول اينكه توليد محصولات كم شده و به 
اين صورت درآمد توليد كنندگان نيز كاهش پيدا مي كند و دومين 
مساله شكل ظاهري محصولات ارگانيك است كه با توجه به اينكه 
بازار پسندي اين محصولات كمتر از محصولات غير ارگانيك است، 
بنابراين بايد تفاوت قيمتي در بازار بــراي محصولات ارگانيك و 

غيرارگانيك قائل شد.
 

   فراموشي قول هاي وزارت جهاد كشاورزي
وي در رابطه با محصولات ارگانيك نيز معتقد است: توليد محصولات 
ارگانيك يكي از ضروريات امروز صنعت كشاورزي كشور به حساب 
مي آيد. كاري كه سال ها پيش دنيا به سمت آن حركت كرده و با علم 
به اينكه موجب كاهش بيماري ها مي شود از آن استقبال كرده اند. 
به گفته اين نماينده مجلس، درسال هاي اخير در كشور ما نيز بحث 
محصولات ارگانيك مطرح بوده و وزراي وقت جهاد كشاورزي نيز 
در اين باره قول هايي داده اند اما متاسفانه به طور جدي دنبال نشده 
است و همين امر باعث شده افراد محدودي در زمينه محصولات 

ارگانيك فعاليت كنند. اين عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي با اشاره به راهكارهاي ارائه شده از طرف مجلس، مي گويد: 
تنظيم برنامه هاي مشخص، ســبدهاي حمايتي، تغيير قيمت در 
محصولات ارگانيك، تعيين مكان مشخص براي محصولات ارگانيك 
در فروشگاه ها، اطلاع رساني، تبليغ و فرهنگ سازي در بين مردم 
راهكارهايي براي افزايش توليد و مصــرف محصولات ارگانيك از 
جمله راهكارهاي ارائه شده است.  نماينده مردم بيله سوار و پارس آباد 
معتقد است كه ســلامت محصولات غذايي از حيث افزودني هاي 

غيرمجاز نبايد دستخوش افراط و تفريط باشد بلكه دستگاه هاي 
متولي نظير سازمان غذا و دارو، استاندارد، جهاد كشاورزي، وزارت 
بهداشت و درمان، حفظ نباتات و دامپزشكي بايد عمل به قانون را 
ســرلوحه كار خود قرار دهند. وي ادامه مي دهد: وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي براســاس قانون موظف است ليستي از 
مواد غذايي مضر براي سلامتي نظير نوشابه هاي گاز دار و بسياري 
از خوراكي هاي حاوي مواد افزودني زيان بار را تهيه كند و بر اساس 
قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت، ماليات و عوارض ويژه 

براي آن وضع شود تا كم كم بســتر حذف آنها از چرخه توليد مهيا 
شود. اين عضوكميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
شوراي اسلامي تاكيد مي كند: قانون سازمان استاندارد كه با نقدهاي 
متنوعي در كميسيون هاي مختلف مجلس مطرح است بايستي 
از حيث مقوله ســلامت مواد غذايي با جامعيت و وسعت بيشتري 
ديده شود و يكي از انتظارات از اين قانون اين است كه حدود دقيق 
 وظايف دستگاه هاي متولي در سلامت و امنيت غذايي با شفافيت 

تعيين و دنبال شود. 

لزوم شفاف سازي قانوني در سلامت و امنيت غذايي 

تلاشيبرايتوليدمحصولاتارگانيكنميشود

با وجود اعتبارات در نظر گرفته شده از سوي دولت 
براي سرمايه گذاري در بخش كشاورزي و كمك به 
اقتصادي شدن اين بخش، هنوز هم سرمايه گذاران 
و توليد كنندگان كم و بيش با مشكلات فراواني در 
اين زمينه روبه رو هستند كه انگيزه آنها را در تداوم 
انجام اين كار گرفته است. كشاورزي يكي از بخش هاي مهم اقتصادي هر 
جامعه است كه عموم نظام هاي بين المللي به نوعي ملزم به دفاع از اين 
بخش هستند و با ابزارها و روش هاي مختلف اقدام به نگهداري و حفظ 
اين بخش مي كنند. بخش كشاورزي با وجود نقش تعيين كننده در تامين 
امنيت غذايي كشور همواره از تسهيلات بانكي به دليل نپذيرفتن اسناد 
زراعي كشاورزان به عنوان ضمانت، عدم سرمايه گذاري مناسب به دليل 
ريسك بالا و… بهره چنداني نبرده و كشــاورزان هميشه از بي مهري 

بانك ها براي اعطاي تسهيلات بانكي گلايه داشتند. 

    سير نزولي پرداخت تسهيلات
گزارش رسمي بانك مركزي مي گويد: ســهم كشاورزان از كل تسهيلات 
بانكي در نيمه اول سال 93 فقط شش درصد بود. در همين رابطه، اعداد و 
ارقام بانك مركزي حاكي از آن است كه پرداخت وام به بخش كشاورزي در 

نيمه اول سال 93 روند نزولي داشته است به طوري كه در اين مدت 8 هزار 
و 813 ميليارد تومان وام پرداخت شده است. اين درحالي است كه در نيمه 
اول سال9۲ نسبت به مدت مشابه امسال بالغ بر 10 ميليارد و 1۵9ميليون 
تومان تسهيلات به بخش كشــاورزي پرداخت شــده بود، اين امر نشان 
مي دهد پرداخت تسهيلات به كشاورزان 13 درصد كاهش يافته است. بنا به 
گزارش اين نهاد رسمي آماري، سهم بخش كشاورزي از تسهيلات پرداختي 
كل بانك ها نسبت به ساير بخش ها با كاهش چشمگيري روبه رو بوده است. 
در نيمه اول سال 9۲ بخش كشاورزي از كل تسهيلات پرداختي بانك ها 
9/7 درصد سهم داشته اما اين سهم با كاهش حدود 3/7 درصدي در نيمه 
اول سال 93 به 6 درصد رسيده است. در واقع اين موضوع نشان مي دهد كه 
برخلاف وعده هاي دولت براي پرداخت اعتبارات بيشتر براي توسعه بخش 

كشاورزي، كشاورزان كمترين سهم را از تسهيلات بانكي داشته اند. 

    فشار بر كشاورزان كم درآمد
سيدراضي نوري؛ عضو كميسيون كشاورزي آب و منابع طبيعي مجلس 
شوراي اسلامي درباره ارائه تسهيلات به بخش كشاورزي معتقد است 
كه وقوع خشكسالي دو سال گذشــته باعث كاهش درآمد كشاورزان 
شده است و متاســفانه بانك ها براي گرفتن اقساط خود به كشاورزان 

فشار وارد مي كنند و آنها پولي براي پرداخت اقساط ندارند. اين نماينده 
مجلس در گفت وگو با »كسب و كار« درباره تصويب اعطاي وام بانكي با 
وثيقه زمين هاي كشاورزي مي گويد: درحال حاضر جز بانك كشاورزي 
كه آن هم با تخمين ارزشــي پايين تر از ارزش واقعــي وثيقه، اقدام به 
پرداخت وام مي كند ســاير بانك ها به قوانين و بخشنامه هاي مربوطه 
عمل نكرده اند. به گفته نوري،   مجلس شــوراي اسلامي قصد دارد با 
وضع قوانيني دائمي و نه سالانه در راستاي استحكام و تسهيل اعطاي 
تسهيلات بانكي به كشــاورزان از آنها حمايت كند. وي با بيان اينكه 
اعطاي وام هاي بانكي به كشاورزان با وثيقه سند زمين هاي كشاورزي 
بايد مورد حمايت جدي تــري قرار گيرد،  ادامه مي دهد: لازم اســت 
اقدامات ساير نهادهاي متولي در سند زدن به قطعات مشاع تسريع پيدا 

كرده تا بتوانند در صورت لزوم براي دريافت وام اقدام كنند. 

    تحقق كشاورزي مدرن با اعطاي وام
اين عضو كميسيون كشاورزي مجلس شــوراي اسلامي در ادامه با 

بيان اينكه سند زمين كشــاورزي ممكن است تمام دارايي فرد 
كشاورز باشــد، تاكيد مي كند: اگر وثيقه اي ارزش اقتصادي 
نداشته باشد توســط بانك پذيرفته نمي شود اما بايد توجه 

داشــت كه زمين كشــاورزي امنيت خاطر بانك را براي بازگشت وام 
به همراه داشته و بايد اين روند تسريع و تســهيل شود. نوري با بيان 
لزوم حمايت از صنعت كشــاورزي و به كارگيري از ابزار مدرن در اين 
بخش، نيز معتقد است: مدرنيزاسيون در كشاورزي و استفاده از ابزار 
و تجهيزات پيشرفته با اعطاي وام هاي بانكي مي تواند به انجام رسيده 

و تحقق يابد.
 اين نماينده مجلس شوراي اسلامي درباره حوادث احتمالي زيان ده به 
توليدات كشاورزي ادامه مي دهد: تمهيداتي براي حمايت از كشاورزان در 
مواقع خاص پيش بيني شده كه قرار است كشاورزان از محل بودجه هاي 
سنواتي دولت مورد حمايت قرار گيرند و وام مجددي براي كشاورزان و 
كمك به توليد پرداخت شود.  وي مهم ترين مساله درباره تسهيلات بانكي 
را استمهال وام هاي بانكي كشــاورزان مي داند و معتقد است: آن مبلغي 
كه دولت براي اســتمهال وام بانكي كشــاورزان قول داده بود، به اندازه 
كافي تامين نشده است و بانك هم به كشاورز 
فشــار مي آورد. اين عضو كميســيون 
كشاورزي در پايان گفت: از مبلغ قول 
 داده شده توسط دولت، يك سوم

 تامين شده است. 

كشاورزان از وام هاي بانكي تنها 6 درصد سهم دارند 

بيمهريبانكهابهبخشکشاورزي
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گردشگری

تجربه سفري شگفت انگيز به جزيره آب و آفتاب

قشم مقصد مسافـران
مي گويند زمســتان چنان در ايران سرد 
است كه ديگر نبايد تا سه ماه به مسافرت 
فكر كرد. سرماي هوا، بارندگي و زمستان 
راه را براي سفر بسته است اما بهترين گزينه 
تجربه سفر به استان هاي جنوبي و سواحل 
زيباي خليج فارس است. زمستان، آن زمان كه مردم بيشتر شهرهاي 
ايران به گرماي بخاري پناه مي برند، زمان مناســبي است براي لذت 
بردن از طبيعتي بي نظير در جنوب ايران؛ طبيعتي كه در آن به راحتي 
مي توان بدون كمترين احساس سرما، شب را در چادر خوابيد و مي شود 
بدون لباس گرم از هواي بهاري لذت برد. شــايد به جرات بتوان گفت 
بيشتر مسافراني كه به قشم ســفر مي كنند، تمام جاذبه هاي ديدني 
اين جزيره بكر را نمي بينند. تنوع جاذبه هــاي طبيعي در اين جزيره 
مانند فاصله آنها از هم بســيار زياد اســت بنابراين خيلي از مسافران 
بيشتر خود را مشــغول خريد از بازارهاي درگهان و قشم مي كنند و 
از تماشاي اين جاذبه هاي گردشگري غافل مي مانند. اگر با خودروي 

شخصي تان سفر مي كنيد، براي رفتن به جزيره قشم بايد خودتان را به 
بندرعباس برسانيد. اين شهر در سال هاي اخير پيشرفت زيادي كرده و 
به علت اينكه مسافران زيادي به آن سر مي زنند پر از پاساژهاي بزرگ، 
ساختمان ها و برج هاي بلند شده اســت. براي اينكه بتوانيد با خودرو 
به جزيره قشــم برويد بايد از بندرعباس به بندر »پل« كه در فاصله 
120 كيلومتري بندرعباس است، ســفر كنيد. از اين بندر مي توانيد 
خودروي تان را سوار لنج هاي مخصوص كنيد و در جزيره قشم پياده 
شويد. اگر ماشين نداريد هم جاي نگراني نيست. از بندر شهيد رجايي 
با استفاده از اتوبوس دريايي يا از طريق پرواز به جزيره قشم مي رسيد. 
البته اين روزها تورهاي گردشگري هم فعال هستند و هزينه سفر هوايي 
و زميني به اين مكان از 295/000 تومان اســت و با توجه به روزهاي 

اقامت و كيفيت هتل ها اين قيمت تا 815/000 تومان متغير است. 

  مناطق گردشگري جزيره قشم 
چندسالي است كه ســازمان منطقه آزاد قشم نام اين غارها را به 

غارهاي »خوربس« تغيير داده اما همچنان محلي ها آن را به نام 
»خربس« مي شناســند. غارهاي خربس در 12 كيلومتري قشم 
كنار جاده جنوبي در كوهي مشرف به دريا و دشت ميانكاسه قرار 
دارد. اين غارها از جمله غارهاي دريايي اســت كه بر اثر گرداب و 
تخليه ماسه ها، از حفره سنگ ها به وجود آمده اند. هنوز هم وقتي 
از پله هاي اين غارهــا بالا مي رويد و به حفره هاي آن مي رســيد 
روي ديواره هايش مي توانيد فســيل صدف هــاي چند ميليون 
ساله را ببينيد. غارهاي نمكي از شــهر قشم دور است و با آن 90 
كيلومتر فاصلــه دارند. اين غارها تقريبــا در جنوب غربي جزيره 
قرار دارنــد. دهانه غار نمك از جاده همجوار ســاحل دريا حدود 
2 كيلومتر فاصله دارد كه توصيه مي شــود ايــن فاصله را با پاي 
پياده طي كنيد. براي رفتن به داخل اين غار كه در دهانه كوهي 
به ارتفاع 237 متر از سطح درياست، بايد از تجهيزات غارنوردي 
اســتفاده كرد و چراغ قوه را فراموش نكرد چراكه داخل آن بسيار 
تاريك است. از گياهان شــگفت انگيز مناطق حاره به ويژه جزاير 

خليج فارس، درخت هميشه ســبز، درخت لور معروف به انجير 
معابد است كه تاجي بزرگ با ريشه هاي هوايي دارد. ميوه نارنجي 
رنگ درخت لور، مطبوع و خوراكي اســت. جزاير ناز؛ اهالي قشم 
از اين رو به اين جزايــر ناز مي گويند كه گويي بــراي ميزباني از 
مســافرانش ناز دارد چراكه اگر آب دريا در حالت مد و بالا باشد 
يا دريا توفاني باشــد راه دسترســي به جزاير ناز مسدود مي شود 
و نمي توان از طريق خشــكي باريكي كه بين جزيره قشــم و ناز 
وجود دارد آن را ديد. جزيره هنــگام يكي از جزاير زيباي نزديك 
به جزيره قشم است كه از زيستگاه هاي مهم پرورش آهوي ايراني 
به نام جبير به شــمار مي آيد و متاســفانه در فصل زاد و ولد اين 
حيوانات، بسياري از آنها به كشــورهاي عربي قاچاق مي شوند. 
همچنين اين جزيــره محل پرورش و مزرعه كروكوديل اســت. 
زنان بومي اين جزيره علاوه بر حناكوبي، صنايع دســتي خود كه 
بيشتر با محصولات دريايي ساخته مي شوند را نيز مي فروشند. اگر 
بخواهيد دلفين ها را ببينيد بايد صبح زود عازم اين جزيره شويد. 

مي توانيد به اســكله كندالو برويد و با پرداخت 8 هزارتومان سوار 
قايق موتوري شويد و بزرگ ترين موجود دريا را از نزديك ببينيد. 
دلفين هاي جزيره هنگام جزو معدود حيوانات ايران هستند كه 
هنوز منقرض نشده اند. آب اين جزيره آنقدر زلال است كه مي توان 
به راحتي ماهيان را ديد، درســت مانند يــك آكواريوم طبيعي. 
اگر خواستيد يك شــب در جزيره هنگام بمانيد مي توانيد سراغ 
افشين عباس نژاد هنگامي را بگيريد كه يك خانه بومي مخصوص 
 پذيرايي از مســافران دارد و بهاي آن نيز شــبي 40 هزارتومان 

با غذاست. 

 غذاهاي معروف در جزيره قشم
ماهي برشته، هواري، ميگو سوخاري، زيبوني از غذاهاي معروف و 
بومي جزيره قشم است كه در رستوران ها مي توانيد سرو كنيد. از 
سوي ديگر، پاساژهاي اين جزيره و مراكز خريد آن يكي از بهترين 

نقاط براي تهيه كالاهاي مورد نياز محسوب مي شوند. 

شمارش معكوس براي آغاز سال نوی ميلادي آغاز شده است و بسياري از خانواده ها در سراسر جهان در حال برنامه ريزي سفر هستند از طرفي ركود اقتصادي در دنيا باعث شده است تا خانواده هاي متوسط جوامع مختلف در 
جهان با درنظر گرفتن بودجه و توان مالي خود، مقصدي را براي گذران تعطيلات انتخاب كنند. در اينجا 10 مقصد گردشگري معرفي شده اســت كه مناسب با بودجه بسياري از افراد بوده و با انتخاب آن مي توان در پول خود تا 

اندازه زيادي صرفه جويي كرد.  

8 مقصد گردشگري ارزان براي كم درآمدها

تعطيلات  را د ر قلعه هاي قرون وسطايي جشن بگيريد

1357

2468

تونس
اين كشــور يك مقصد گردشگري خوب و به صرفه 
براي گردشگران اســت. اين نگين آفريقاي شمالي 
مجموعه اي از كوه هاي اطلــس و صحراي زيبايي 
اســت كه در كنار هم تصاوير زيبايي را خلق كرده 
اســت. موزه معماري نابل، شــهر دوگا و كليساي 
سنت لوئيس از ديگر جاذبه هاي اين كشور زيباست. 

 بالي
بالــي زيبا ترين و مشــهورترين جزيــره اندونزي 
اســت كــه از مراكــز گردشــگري مهــم جهان 
به شــمار مي رود. مزارع پلكاني برنج بالي شــهرت 
جهانــي داشــته و از جاذبه هــاي گردشــگري 
 ايــن بهشــت زمينــي پــروردگار محســوب 

مي شوند. 

شانگهاي 
اين شهر كه به شهر جنگل آسمانخراش ها معروف 
است، بزرگ ترين شهر چين و هشتمين شهر بزرگ 

جهان به شمار مي رود.
 اگرچــه شــانگهاي شــهري مجلل اســت اما از 
بخش هايي تشكيل شده كه بسيار مناسب با بودجه 

خانواده هاست. 

تايوان 
اين كشــور كه در شرق آسيا واقع اســت از جزاير 
تايوان، پنگو، كينمن، ماتســو و تعــدادي جزيره 
كوچك ديگر تشكيل مي شود. تايوان به دليل قيمت 
پايين خانه محل هاي اقامت، حمل ونقل و غذاهاي 
ارزان يكي از مقاصد گردشگري مقرون به صرفه براي 

خانواده هاي متوسط به شمار مي رود.

 آفريقاي شمالي 
در ايــن منطقــه از پارك هاي ســافاري گرفته تا 
كوه هاي بلند وجود دارد و گردشــگران مي توانند 
متناســب با بودجه خود از هريــك از گزينه هاي 
 ارزان و جاذبه هــاي ايــن كشــور اســتفاده 

كنند. 

پرتغال 
اين كشور برخلاف ديگر كشورهاي اروپايي كه در 
تعطيلات براي هر چيزي قيمت تعيين شــده اي 
دارند، تركيبي از زندگي شهري و سواحل زيباست 
كه بدون پرداخت هيــچ هزينه اي مي توانيد در آن 

گشت وگذار كنيد. 

ساموآ 
ســاموآ همچون هاوايي در يك نقطــه دورافتاده 
از اقيانوس آرام واقع شــده اســت و يــك جزيره 
گردشگري به شمار مي آيد. اين جزيره داراي مناظر 
خيره كننده اي است كه مي توان بدون پرداخت هيچ 

هزينه اي از اقامت در آن لذت برد. 

روماني 
روماني كه در جنوب شرقي اروپا قرار دارد، چنان غرق 
در تاريخ است كه مقصد مناســبي براي تاريخ دوستان 
به شمار مي رود. به ويژه اگر به دنبال تماشاي قلعه هاي 
قرون وسطايي، روستاها و مناظر زيبا هستيد مي توانيد 

بدون دست زدن به حساب بانكي تان به آنجا سفر كنيد.
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پیام مدیرکل بهزیستی مازندران 
به مناسبت روز جهانی افراد دارای 

معلولیت
دکتر فریبا بریمانی مدیر کل بهزیستی مازندران به 
مناسبت روز جهانی و هفته افراد دارای معلولیت 

پیامی صادر کرد.
به گزارش روابــط عمومی اداره کل بهزیســتی 

مازندران متن پیام به شرح ذیل است :
بسم الله الرحمن الرحیم

سوم دسامبر هر سال مصادف با روز گرامیداشت 
افراد دارای معلولیت، فرصتی است برای تکریم و 
بزرگداشت افرادی که ثابت کردند با خودباوری و 
تکیه بر اراده ی محکم می توان به قله های افتخار 

و امید رسید.
هدف از گرامیداشــت این روز ارتقا درک موضوع 
معلولیت و بسیج حمایت از حقوق و رفاه افراد دارای 
معلولیت بوده و همچنین به دنبال افزایش آگاهی از 
دستاوردهای حاصل از فعالیت این افراد در هر یک 
از جنبه های اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی است.

بر اساس توصیه های بعمل آمده در مورد معلولیت، 
تمامی تلاش ها باید در جهــت رفع موانع موجود 
و در خصوص تقویت امکانات بهداشــتی و توسعه 
توانبخشــی مبتنی بر جامعه CBR باشد. موضوع 
تقویت تلاش های جمعی ما برای دسترســی به 
خدمات ضــروری، از جمله خدمات بهداشــتی و 
درمانی، حمایت های اجتماعی، آموزشی، فراهم 
نمودن زیرســاخت هــای دیجیتال، اشــتغال و 
ســایر فرصت های فرهنگی- اجتماعی به منظور 
توانمندسازی و حضور فعال و پر نشاط این عزیزان در 

جامعه اهمیت دوچندان دارد و نباید مغفول بماند.
بنابراین، جوامع مبتنی بر خردورزی می  کوشند 
تا ضمن تعمق در چالشها و مشکلات افراد دارای 
معلولیت، با انعکاس قابلیت های ایشان در جهت 
فراهم آوردن فرصت های برابر و تحکیم و تثبیت 
عدالت اجتماعی و با تقویت حضور اجتماعی این 
عزیزان، با مناسب سازی جامعه، مسیر رسیدن به 

توسعه پایدار را هموارتر سازند . 
تردیــدی نیســت که دســتیابی به ایــن مهم 
و توانمندســازی افراد دارای معلولیت و ارتقای 
سلامت جسمانی، روانی و اجتماعی آنان تنها در 
گرو اقدامات سازمان بهزیستی نبوده و نخواهد بود، 
بلکه بستر این توانمندسازی می بایست در سطوح 
مختلف جامعه و همیاری مجدانه سایر نهادهای 

اجرایی، تصمیم ساز و نظارتی فراهم گردد. 
اینجانب ضمن گرامیداشــت روز جهانی و هفته 
افراد دارای معلولیت و تقدیر از همت تمامی خود 
باوران این عرصه و خانواده های محترم و صبور آنان 
و همچنین قدردانی از زحمات بی دریغ همکاران 
پرتلاشم در اداره کل بهزیستی استان مازندران و 
تمامی خیرین، خادمین و حامیان مراکز غیر دولتی 
نگهداری و حمایت و آموزش افراد دارای معلولیت، 
امیدوارم این عزیزان در کنار ســایر افراد جامعه 
زندگی را با آرامش و بالندگی در تمامی حوزه ها 
تجربه نمایند. از درگاه ایزد منان توفیق روز افزون و 

سربلندی همگان ر مسالت دارم.
دکتر فریبا بریمانی
مدیرکل بهزیستی استان مازندران

ســرعت  بخشــی در اجرای 
عملیات احداث گرمخانه ملارد

با تاکید و دستور شهردار ملارد، تکمیل عملیات 
احداث پروژه گرمخانه مــلارد با جدیت تمام در 

دستور کار شهرداری قرار گرفت.
ملارد-زهرا قره باغی-کسب و کار: محمد بهمنی 
شهردار ملارد درخصوص این خبرگفت: عملیات 
تکمیل پروژه گرمخانه ملارد در راستای تداوم روند 
توسعه زیرســاخت ها و ایجاد رفاه و رضایتمندی 
شهروندان، با جدیت بیشتری در حال انجام است.

وی افزود: این پــروژه با تــلاش و نظارت جدی 
کارشناسان عمرانی شهرداری، هم اکنون در مرحله 
ادامه اجرای کانال کشــی و لوله کشی ساختمان 
وهمچنین نصب صفحات وال پست طبقه اول قرار 
دارد. به گفته شهردار ملارد این گرمخانه  پذیرای 
افراد بی ســرپناه خواهد بود و تمام امکانات مورد 
نیاز در دسترس قرار خواهد گرفت.وی با اعلام این 
مطلب که گرمخانه مذکور در 2 طبقه که هر طبقه 
دارای 840مترمربع زیربنا است احداث می شود به 
وجود امکاناتی همچون رستوران، حمام، سرویس 
بهداشتی، سالن اســتراحت و مشاوره بهزیستی 
اشاره کرد. مهندس بهمنی یادآور شد: طي تماس 
هایی که شهروندان با شماره ١٣٧ دارند مواردی 
هستند که به همکاران ما گزارش می دهند افراد 
بی خانمان را به گرمخانه منتقل کنیم که قطعا 
پس از تکمیل پروژه گرمخانه اقدامات لازم توسط 
مأمورین شهرداری جهت انتقال آنان به گرمخانه 

انجام خواهد شد.

اخبار

مدیرعامــل آب و فاضلاب 
مازندران با اشاره به صرف 
بیش از ۶١۹ میلیارد ریال 
اعتبار در طرح ملی آبرسانی 
روســتایی ، در شهرستان 
نوشهر طی سالهای گذشــته گفت: از این اعتبار، 
مبلغ ٣١8 میلیارد ریال برای اجرای فاز اول قرارداد 

محرومیت زدایی در شهرستان نوشهر هزینه شد.
به گزارش روابط عمومی آب و فاضلاب مازندران، 
مهنــدس بهزاد بــرارزاده با اشــاره بــه اینکه در 
شهرستان نوشــهر درطرح ملی آبرسانی روستایی 
، 20 پروژه شــامل 4 مجتمــع و ١۶ پروژه ی تک 
روســتایی با برخورداری 4۵ روســتا تعریف شد، 
افزود: ١8 پروژه شــامل 4 مجتمع و ١4 پروژه تک 
 روســتایی پس از اتمام تعهدات از طرح ملی خارج 
شده است . وی با بیان اینکه از این پروژه ها در فاز 
اول محرومیت زدایــی، ٣ پروژه به نامهای مجتمع 
آبرسانی شهدای اویل ، آبرســانی روستای بین و 

منوچهرکلا مشتمل بر ١١ روستا تعریف شد، ادامه 
داد: احجام فیزیکی این پروژه ها شامل احداث ١١ 
باب مخزن زمینی به حجم 24۵0 متر مکعب و ١١ 
واحد ایستگاه پمپاژ، اجرای لوله گذاری 24 کیلومتر 
خط انتقال و 2۹ کیلومتر شبکه توزیع آب ، تهیه ، 
نصب و راه اندازی ١ دســتگاه دیزل ژنراتور و جا به 
جایی ١٣00 فقره انشــعاب می باشد. مدیرعامل 
آبفامازندران تصریح کرد: تــا کنون 2 باب مخازن 
زمینی به حجم 800 مترمکعب احداث، ٣ کیلومتر 
خط انتقال و ١4 کیلومتر شبکه توزیع آب به اجرا در 
آمد. وی میزان پیشرفت فیزیکی مجتمع شهدای 
اویل را ١٧ درصد، آبرسانی روستای بین را ۶٣/١۵ 

درصد و منوچهرکلا را ۹۶/٧١ درصد دانست.
مهندس برارزاده خاطرنشــان کــرد: در فاز بعدی 
محرومیت زدایــی نیز ۶ روســتا از روســتاهای 
شهرستان نوشــهر در قرارداد با قرارگاه امام حسن 
مجتبی )ع(پیش بینی شــده که پس از ابلاغ این 

قرارداد ، عملیات اجرایی آنها آغاز خواهد شد .

 مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران مطرح کرد:

صرف بیش از ۶۱۹ میلیارد ریال اعتبار در طرح ملی آبرسانی روستایی نوشهر

مانور ماشین آلات و تجهیزات 
زمستانی شهرداری شهریار

اجرای مانور عملیاتی ماشــین آلات مکانیزه 
سبک و سنگین شهرداری شهریار به منظور 
اعلام آمادگی تجهیــزات و برنامه ریزی برای 
ارائه خدمات مطلوب به شــهروندان در فصل 

بارش، برگزار شد.
شهریار-زهرا قره باغی-کسب و کار: همه ساله 
با نزدیک شدن به فصل زمستان و سرمای هوا 
و همچنین بالا رفتن احتمال میزان بارش برف 
و باران این شــهرداری آمادگی آن را دارد که 
کار برف روبی ، یخ زدایی و آب گرفتگی معابر 
را با تجهیزات و ماشین آلات مکانیزه در این 

حوزه انجام دهد.
علی ملکی شهردار شهریار افزود:مانور فوق با 
هدف آمادگی کامل در فصل زمستان و ایجاد 
یک شــرایط مطلوب و مناســب با همکاری 
معاونت خدمات شهری ، ســازمان مدیریت 

پسماند و سازمان آتش نشانی انجام گردید.
امید است در ســال جاری با تجهیز ماشین 
آلات و برپایــی ایســتگاههای متعــدد 
ســتاد برف روبی در ســطح شــهر و تلاش 
نیروهــای ایــن ســتاد بتوانیــم در فصل 
زمستان عملکرد مناســبی را داشته باشیم 
 و موجبــات رضایتمندی شــهروندان را نیز 

فراهم کنیم.

سرپرست اداره کل بیمه سلامت مازندران 
اعلام کرد:

پرداخت بالغ بر 350 میلیارد 
ریال هزینه درمان به بیماران 

خاص، نادر و صعب العلاج

سرپرست اداره کل بیمه ســلامت مازندران 
اعلام کرد: از آبان ماه سال ١40١ تا پایان مهر 
ماه ١402 تعداد ۵ هزار و 2۹2 پرونده مربوط 
به بیماران خاص، نادر و صعب العلاج دریافت، 
رسیدگی و تأیید شد و در همین راستا بالغ بر 

٣۵0 میلیارد ریال هزینه شده است.
به گــزارش روابــط عمومــی اداره کل بیمه 
ســلامت مازندران، دکتر حســین جلاهی، 
سرپرست اداره کل بیمه ســلامت مازندران 
اعلام کرد: 4٣ درصد جمعیت استان مازندران 
تحت پوشش بیمه ســلامت هستند که ٣٣ 
درصد از جمعیت اســتان )٧۶ درصد از بیمه 
شــدگان ســلامت( به صورت رایگان تحت 

پوشش بیمه سلامت قرار دارند.
وی افــزود: هزینه هــای درمانــی بیماران 
صعب العلاج، نادر و خاص تا سقف ۹0 درصد 
و تا سقف ۵0 میلیون تومان در سال پرداخت 
می شود که مسئولیت پذیرش اسناد بیماران 
مربوط به تأمین اجتماعی و رســیدگی آن، با 

تامین اجتماعی است.
سرپرست اداره کل بیمه ســلامت مازندران 
بیان داشت: در بحث اقلام دارویی به یک هزار 
و ٣8۵ قلم دارو ارز ترجیحی تعلق می گیرد که 
از این تعداد یک هزار و یک قلم دارو علاوه بر 
ارز ترجیحی از بحث بیمه اســتفاده می کنند 
و ٣84 قلــم دارو فقــط ارز ترجیحی تعلق 

می گیرد.
دکتر جلاهی افزود: در کل استان از آبان ماه 
ســال ١40١ تا پایان مهر ماه امسال تعداد ۵ 
هزار و 2۹2 پرونده مربوط به بیماران خاص، 
نادر و صعب العلاج دریافت، رسیدگی و تأیید 
شد و در همین راستا بالغ بر ٣۵0 میلیارد ریال 

هزینه شده است.
وی با اشاره به اجرای طرح پزشک خانواده و 
نظام ارجاع روستایی در مازندران اعلام کرد: 
سرانه برای بیمه شدگان روستایی و شهرهای 
زیر20 هزار نفر توسط سازمان بیمه سلامت 
پرداخت می شود و مردم باید بدانند ۹0 درصد 

هزینه های درمانی رایگان است.
سرپرست اداره کل بیمه ســلامت مازندران 
گفت: مــردم به پزشــک خانــواده مراجعه 
کنند؛ بــه این دلیل که پزشــکان خانواده به 
عنوان صف اول حوزه ســلامت، از اطلاعات 
 ســلامت جمعیت تحــت پوشــش آگاهی 

کامل دارند.

اخبار

استان ها

چهارمحــال و بختیــاری- مدیــرکل، فرهنگی 
هنری، اردوها و فضاهای پرورشی وزارت آموزش 
و پرورش از اختصاص ســه میلیون جلد کتاب به 
کتابخانه های مدارس کشور در راستای راه انداری 
کتابخانه های کلاســی خبر داد.  محمدحسین 
پورثانی در نشســت با اهالی رســانه در خصوص 
اختتامیه جشنواره دانایی و توانایی اظهار داشت: 
این جشــنواره ســال گذشــته بین 400 هزار 
دانش آموز در سراسر کشور برگزار و حدود ٧00 
هزار کتاب غیردرسی توسط دانش آموزان در این 

جشنواره مطالعه شد.
وی افزود: این جشــنواره ابتدا در مدرسه، بعد در 
منطقه و سپس در اســتان اجرا می شود و در این 
اختتامیه نفرات اول پایه هــای تحصیلی هفتم، 
هشتم، نهم، دهم و یازدهم هر استان حضور دارند 
و اختتامیه در دو بخش دانش آموزان دختر و پسر 
و با حضور بیــش از ٣00 دانش آموز برتر در حال 
برگزاری اســت که از روز جمعه پذیرش دختران 

برای اختتامیه در چهارمحال و بختیاری شــروع 
شد و دانش آموزان ضمن شرکت در کارگاههای 
آموزشی و اردوی تفریحی، با برخی نویسندگان 
آشنا شدند، از جاذبه های گردشگری استان بازدید 
و در یک برنامه معنوی و بصیرتی شرکت کردند و 
امروز در اختتامیه بخش دختران، این دانش آموزان 
با اهدا لوح ســپاس، تندیس و مبلغی برای خرید 
کتاب مورد تقدیر قرار گرفتند و اختتامیه بخش 
پسران این جشنواره نیز تا پایان این هفته برگزار 
می شود و همه این دانش آموزان در ماه های آینده 
به مشهد مقدس اعزام می شوند و میهمان حضرت 

رضا )ع( خواهند بود.
مدیرکل، فرهنگــی هنری، اردوهــا و فضاهای 
پرورشی وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: برای 
پویش هایی که در کشور برگزار می شود نمره ای 
قــرار داده می شــود و باشــگاه کتاب خوان های 
حرفه ای دانش آمــوزی نیز خروجی جشــنواره 
دانایی توانایی است که دانش آموزان وارد فضایی 
می شوند که با هم ارتباط دارند و رشد می کنند و 
با پایان جشنواره کارشان خاتمه پیدا نخواهد کرد.

وی بیان کرد: در راســتای تجهیــز کلاس ها به 
کتابخانه های کلاسی از ابتدای سال جاری تاکنون 
١0 هزار کلاس درس به کتابخانه کلاسی تجهیز 
شده اند و کتابخانه های مدرســه ای نیز با تزریق 
حدود ٣ میلیون جلد کتاب در حال به روز رسانی 
و فعالیت دوباره اســت و تجهیــز فضای کلاس و 

مدرســه به کتابخانه و منابع مطالعاتی همچنان 
ادامه دارد.

وی با اشاره به اهمیت ارتقای سرانه کتاب خوانی 
اضافه کرد: در جشــنواره دانایی و توانایی و همه 
برنامه های پیرامون آن به دنبال آن هســتیم که 
ســرانه مطالعه را افزایش دهیم و از کسی که در 
فضای مجازی قرار می گیــرد و فقط دانلودکننده 
و آپلودکننده است او را با کمک کتاب به یک فرد 
تولیدکننده، کنشگر و موثر تبدیل کنیم و در نهایت 
کتاب را به یک دوســت مهربان برای دانش آموز 
تبدیل کنیم. اهــدای ٣ میلیون جلــد کتاب به 
کتابخانه های مدارس/ هدف جشــنواره»دانایی و 

توانایی« ایجاد موج کتاب خوانی است
مدیرکل، فرهنگــی هنری، اردوهــا و فضاهای 
پرورشــی وزارت آموزش و پرورش تصریح کرد: 
ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش به عنوان 
مهمترین اصــل در آموزش و پــرورش به دنبال 
پــرورش دانش آموز تمام ســاحتی اســت که با 
استفاده از فضاها و محتواهای آموزشی مختلف، 
موقعیت های تعلیم و تربیت را توســعه می دهد 
چراکه ایــن جفایی در حق دانش آموز اســت که 
صرفاً کتاب های آموزش و پرورش مبنای ارزشیابی 
و رشد و پرورش او باشد و باید سبد فرهنگی دانش 

آموز توسعه پیدا کند.
وی خصوص نحوه انتخاب کتاب های این جشنواره، 
همکاری این وزارتخانه با وزارت ارشاد در حوزه کتاب 

و نقش معلمان در پرورش نسل کتابخوان گفت: نحوه 
انتخاب منابع این جشنواره بدین صورت است که 
فعالین حوزه کودک و نوجوان طی جلسات مختلف 
با این وزارتخانه به بررســی تازه های نشر کودک و 
نوجوان می پردازند و پــس از جمع بندی کتابهای 
جذاب،آموزنــده و قوی این حوزه برای جشــنواره 
انتخاب می شود و در سال آینده بنا داریم از ظرفیت 
خود دانش آموزان نیز برای انتخاب استفاده کنیم. ما 
تعامل خوبی با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داریم 
و طی مذاکرات و تفاهم صــورت گرفته با معاونت 
فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از ظرفیت 
خوب این وزارت در تجهیز کتابخانه های کلاسی و 
مدرسه ای استفاده خواهیم کرد. همچنین معلمان 
می توانند از فضای کتاب خوانی برای تدریس استفاه 
کنند و حتی یکی از جلسات درسی را در کتابخانه 
مدرسه برگزار نمایند و تلاش کنند که هدف اصلیِ 
اجرای این جشنواره، یعنی ایجاد یک موج جدی در 

راستای کتاب خوانی را محقق کنند.
پورثانی بیان داشت: ٣4۶ اردوگاه در کشور داریم 
که اردوها به سمت پذیرش ارودهای روزانه سوق 
پیدا می کنند و تعداد زیادی را در برخواهد گرفت 
و تلاش می کنیم 40 اردوگاه را به وسایل بازی روز 
تجهیز کنیم، ضمن اینکه اساسنامه های اردوگاه 
در حال تدوین است و در حوزه عمران ١۵ اردوگاه 
به صورت ملی در حال پیگیری اســت که تلاش 

می کنیم ان شاالله تا پایان دولت به انتها برسد.

اهدای 3 میلیون جلد کتاب به کتابخانه های مدارس

 هدف جشنواره»دانایی و توانایی« ایجاد موج کتاب خوانی است

مهندس مهرداد دادخواه مدیر عامل شــرکت توزیــع برق اصفهان 
در اختتامیــه همایش داخلی ثبــت تجارب پیک بــار ١402  گفت 
:شــما صاحبان فکــر موجب پیشــرفت هــای فــردی ، اجتماعی 
ســازمانی و  خانوادگی خواهید شــد و در نهایت خوشــبختی خود 
را رقــم خواهیــد زد شــما عزیزان قابــل تقدیــر و باعــث افتخار 
 هســتید چراکه این روش های فکر کردن ، ســاختن و نــوآوری را 

به وجود می آورد .
وی تاکید کرد :این همکاران نماینده معلمان می باشــند و تجربیات 
،پیشنهادات و مقالات بسیار ارزشــمند اند واین گفته اینجانب نمی 
باشد بلکه میهمانانی که دعوت شــده بودند به این امر اذعان داشتند 
و خواهان بسته کامل مقالات شدند همه ما باید بدانیم که فرایندها و 
رسالت ها فراتر و متفاوت تر از گذشته شده است و ما باید با سرعت خود 
را با شرایط جدید تطبیق دهیم و برای اثر گذاری بیشتر آن باید خود 
نیز قدم های محکمی برداریم واین تنها معطوف به همکاران سازمانی 
نیست بلکه پیمانکاران ،سازندگان و فروشندگان نیز باید خود را با این 

شاخصه ها منطبق کنند . 
مدیر عامل شــرکت توزیع برق اصفهان ابراز داشت :  در این همایش 
مدیران ،تصمیم گیرندگان باید افراد و استعدادهای آنها را بشناسند و 

از آنچه که به بوته آزمایش گذاشته شده است استفاده کنند .
وی به دیگــر جنبه هــای همایش اشــاره کــرد و اظهار داشــت : 
عملیاتی نمــودن ایده های همــکاران با حضور صنایــع در صورتی 
که تداخل ســازمانی نداشــته باشــد مــورد توجه جدی اســت و 
 از هر انچه که توســعه و تولید را به دنبال داشــته باشــد ما حمایت 

می کنیم.
وی تصریح کرد :باید کارهای تکــراری را کنار بگذاریم در حال حاضر 
40 مقاله آماده ارسال در ســطح ملی و بین المللی می باشد که نشان 
از پتانسیل عظیم نیروهای انســانی است و فرصت های سازمانی باید 
شرایط را برای شــکوفایی نیروها ایجاد کند و برخلاف باور برخی این 

هزینه نیست بلکه یک فرصت است  
مهندس دادخواه خاطر نشــان کرد :باید به این امر معتقد بشویم که 
نیروی انسانی  در هر ســازمان بهترین گنج است و می تواند تحولات 
زیادی را ایجاد کند و افرادی که مخالف این حقیقت هستند و شکوفایی 
استعدادهای همکاران را هزینه می دانند باید نگاهشان را تغییر دهند 
و در غیر این صورت باید فرمان ســازمان و صنعت از دستشان خارج 
شود ما باید درست فکر کنیم و رسالتهای خود را بشناسیم .مدیر عامل 
تاکید کرد :این همایش به ما اثبات کرد که برخی از همکاران در حوزه 
دانش  تا مرتبه استادی توانمند هستند و می توانیم منابع درسی خوبی 
را در حوزه های کنترل پذیری ،نحوه مدیریت شبکه ومدیریت مصرف 

ارائه نماییم .
وی عنوان کرد :باید تمرین کنیم که چگونه  ،نگارش وتدوین کنیم و 

از همه مهمتر ارائه کنیم و این همایش فرصتی شد برای تمرین و رشد 
افراد که یکی از رسالت های مهم شــرکت تقویت حوزه منابع انسانی 
اســت و حوزه های غیر فنی نیز می توانند در این رقابت بزرگ علمی 

دانش 
،خلاقیت و نو آوری های خود را  نشان دهند و تمام شرایط برای ایشان 
نیز فراهم است که در این مســیر گام بردارند وتنها حوزه فنی مد نظر 

نیست
 وی در ادامه گفت :شــما صاحبان فکر موجب پیشرفت های فردی ، 
اجتماعی ســازمانی و  خانوادگی خواهید شد و در نهایت خوشبختی 
خود را رقم خواهید زد شما عزیزان قابل تقدیر و باعث افتخار هستید 
چراکه این روش های فکر کردن ، ســاختن و نوآوری را به وجود می 

آورد .
وی تاکید کرد :این همکاران نماینده معلمان می باشــند و تجربیات 
،پیشنهادات و مقالات بسیار ارزشــمند اند واین گفته اینجانب نمی 
باشد بلکه میهمانانی که دعوت شــده بودند به این امر اذعان داشتند 
و خواهان بسته کامل مقالات شدند همه ما باید بدانیم که فرایندها و 
رسالت ها فراتر و متفاوت تر از گذشته شده است و ما باید با سرعت خود 
را با شرایط جدید تطبیق دهیم و برای اثر گذاری بیشتر آن باید خود 
نیز قدم های محکمی برداریم واین تنها معطوف به همکاران سازمانی 
نیست بلکه پیمانکاران ،سازندگان و فروشندگان نیز باید خود را با این 

شاخصه ها منطبق کنند .
مهندس دادخواه اعلام نمود :بهترین کار  گروهی در این روزها شکل 
گرفت باید به این اصطلاح که ایرانی ها پتانسیل کار تیمی ندارند خورده 
گرفته شود چرا که ما ایرانی ها کمتر کار تیمی انجام داده ایم و در این 
زمینه هزینه نکرده ایم و تمرین کار گروهی نداشته ایم و این همایش 
به ما نشان داد که قدرت مدیریت کردن کار تیمی را داریم ما شاید در 
شبکه واقعی نتوانیم ریسک کنیم اما اینجا بهترین زمان برای تمرین 

نمودن است 
مدیر عامــل شــرکت توزیع بــرق اصفهان ابــراز داشــت :  در این 
همایش مدیــران ،تصمیــم گیرندگان بایــد افراد و اســتعدادهای 
 آنها را بشناســند و از آنچه که به بوته آزمایش گذاشــته شــده است

 استفاده کنند .
ویبه دیگر جنبه های همایش اشــاره کرد و اظهار داشــت : عملیاتی 
نمودن ایده های همــکاران با حضور صنایــع در صورتی که تداخل 
سازمانی نداشته باشد مورد توجه جدی است و از هر انچه که توسعه و 

تولید را به دنبال داشته باشد ما حمایت می کنیم.
وی تصریــح کرد :بایــد کارهای تکــراری را کنار بگذاریــم در حال 
حاضر 40 مقاله آماده ارســال در ســطح ملی و بین المللی می باشد 
که نشــان از پتانســیل عظیم نیروهای انسانی اســت و فرصت های 
سازمانی باید شرایط را برای شــکوفایی نیروها ایجاد کند و برخلاف 

باور برخی این هزینه نیســت بلکــه یک فرصت اســت  مدیر عامل 
شــرکت توزیع برق اصفهان گفت :این اقدامــات خدمت به مملکت 
و مردم اســت اگر این نوآوری ها نبود شــکوفایی و پیشرفت در علم 
پزشــکی و صنعت و ...... رخ نمی داد اگر بخواهیم آینده جامعه ،شهر 
 و فرزندانمان بهتر شــود باید ایــن ایده ها ،تجربیات و پیشــنهادات 

را عملیاتی کنیم 
مهندس دادخواه خاطر نشــان کــرد :باید به این امر معتقد بشــویم 
که نیروی انســانی  در هر ســازمان بهترین گنج اســت و می تواند 
تحــولات زیادی را ایجــاد کند و افــرادی که مخالــف این حقیقت 
هستند و شــکوفایی اســتعدادهای همکاران را هزینه می دانند باید 
نگاهشــان را تغییر دهند و در غیر این صورت باید فرمان ســازمان و 
 صنعت از دستشان خارج شــود ما باید درست فکر کنیم و رسالتهای 

خود را بشناسیم 
مدیر عامل تاکید کرد :این همایش به ما اثبات کرد که برخی از همکاران 
در حوزه دانش  تا مرتبه اســتادی توانمند هستند و می توانیم منابع 
درســی خوبی را در حوزه های کنترل پذیری ،نحوه مدیریت شبکه 

ومدیریت مصرف ارائه نماییم .
وی عنوان کرد :باید تمرین کنیم که چگونه  ،نگارش وتدوین کنیم و 
از همه مهمتر ارائه کنیم و این همایش فرصتی شد برای تمرین و رشد 
افراد که یکی از رسالت های مهم شــرکت تقویت حوزه منابع انسانی 
اســت و حوزه های غیر فنی نیز می توانند در این رقابت بزرگ علمی 

دانش 
،خلاقیت و نو آوری های خود را  نشان دهند و تمام شرایط برای ایشان 
نیز فراهم است که در این مســیر گام بردارند وتنها حوزه فنی مد نظر 

نیست
 مدیر عامل تاکید کرد: در آینده از هیــچ کدام از مدیران در خصوص 
مشکلی اگر در حوزه مدیریت بار ایجاد شود که نتوانند حل کنند  نمی 
پذیرم چرا که 2۵0 مقاله در این خصوص به نگارش درآمده است که 

می توانند  بر اساس آن نفر و یا راهکار خود را پیدا کنند .

اختتامیه همایش داخلی ثبت تجارب پیک بار در اصفهان برگزار شد
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آگهی مناقصات عمومی شماره290/ع/402 
نوبت اول

شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی در نظر دارد از محل اعتبارات عمرانی نســبت به برگزاری مناقصه به شرح 
جدول ذیل از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.داوطلبان میتوانند برای دریافت اســناد از تاریخ1402/09/15 الی 
1402/09/19 به ســایت http://www.setadiran.ir مراجعه و اســناد را دریافت نمایند و قیمت پیشنهادی 
خود را مطابق شــرح مندرج در اســناد مناقصه تنها از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت حداکثر تا ساعت 
12:00تاریخ1402/09/29 بارگذاری نمایند.درصورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن056-32400570 

اداره قراردادها تماس حاصل فرمایید .

مبلغ و نوع تضمین)ضمانتنامه موضوع مناقصهشماره مناقصهردیف
بانکی یا واریز نقدی( )ریال(

تاریخ و ســاعت 
محل افتتاح پاکاتافتتاح پاکات 

290/ع/1402

تهیه و تامین کلیه کالاها،لوازم 
و ابزارآلات و مصالح موردنیاز 
و اجــرای عملیــات تامیــن 
بــرق روســتای گل گزی در 

شهرستان نهبندان

760.000.000

روز یکشنبه 
1402/10/03
ساعت 8 صبح

خراسان جنوبی – بیرجند 
– سایت اداری-

شرکت توزیع نیروی برق 
خراسان جنوبی_ 

سالن جلسات
                      

روابط عمومی
شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی

شناسه آگهی 1618221

واكس زن 
دوره گرد

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مریم حسیني

    تلاش اوکسفام براي مقابله با شكاف طبقاتي
گاردین: میلیاردرها و سیاستمداران جهان در نشست 
سالانه مجمع اقتصاد جهاني این هفته در سوئیس درباره مقابله با افزایش نابرابري 
ثروت در جهان گفت وگو مي کنند. پیش از برگزاري نشست سالانه مجمع اقتصاد 
جهاني این هفته در»داووس« سازمان »اوکسفام« درباره افزایش شکاف طبقاتي 
و جمع شدن نیمي از ثروت کل دنیا در دست یك درصد از جمعیت جهان هشدار 
داد و اعلام کرد در نشست »داوس« از نقش پررنگ خود براي مقابله با این فاصله 
طبقاتي بین فقرا و ثروتمندان استفاده خواهد کرد. بر اساس تحقیقات اوکسفام، 
در سال گذشته میلادي ثروتي که در اختیار یك درصد از جمعیت جهان بود از 46 

درصد سال 2009 به 48 درصد در سال 2014 افزایش پیدا کرد.  

   ساخت تفرجگاه یک میلیارد پوندي در ماکائو
دیلي میل: ماکائو به زودي ســاخت یك استراحتگاه 
تفریحي با الهام از شهر گوتام بتمن را آغاز خواهد کرد. این تفرجگاه شامل یك 
اســتادیوم 5 هزار نفري، یك مرکز خرید بزرگ و هتل 1600خوابه خواهد بود 
که پس از تکمیل پروژه به یکي از جاذبه هاي گردشگري جدید این شبه جزیره 
توریستي تبدیل خواهد شد. یکي دیگر از جذابیت هاي این استراحتگاه جدید که 
با الهام از شهر گوتام بتمن ساخته مي شود، نصب یك چرخ و فلك بزرگ داخل 
دیوار هتل است و بازدیدکنندگان مي توانند از بالاي این چرخ و فلك فضاي داخل 

این استراحتگاه را به طور کامل مشاهده کنند.  

    راه اندازي اتوبوس هاي برقي »ورسا« در هند
اکونومیک تایمز: شرکت »اشوك لیلند« قرار است تا 
سال 2017 اتوبوس هاي برقي خود را در هند راه اندازي کند. این اتوبوس برقي که 
»ورسا« نام دارد داراي 36 صندلي است و با یك بار شارژ مي تواند 90 مایل حرکت 
کند. تولید گازهاي گلخانه اي در این اتوبوس صفر است که یکي دیگر از مزیت هاي 
آن محسوب مي شود. از ویژگي هاي دیگر این اتوبوس مي توان به نداشتن سروصدا 
و مصرف پایین برق آن اشاره کرد. به گفته سخنگوي شرکت »اشوك لیلند« 

پیش بیني مي شود این اتوبوس ها تا 2 سال آینده در هند راه اندازي شوند.  

    ایجاد 50هزار فرصت شغلي توسط »اوبر«
ایندیپندنت: بنیانگذار شــرکت اوبــر اعلام کرد که 
50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ایجاد خواهد کرد. »تراویس کالانیك« 
در یك همایش فناوري در آلمان پس از آنکه از سیســتم امنیتي شرکت دفاع 
کرد، گفت: با توافق صورت گرفته با مسئولان شــهرهاي مختلف در اروپا، در 
برنامه ریزي جدید خود در نظر دارد 50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ایجاد 
و بیش از 400هزار خودرو در سال جدید خریداري کند. شرکت اوبر که خدمات 
تاکسیراني را با استفاده از تلفن همراه به مردم عرضه مي کند پیش تر متهم شده 

بود که خودروهاي ثبت نشده خصوصي را براي حمل و نقل اجاره کرده است. 

تيتر سلامت

زمانی که خستگی شمارا اذیت می کند از این مواد 
خوراکی استفاده کنید:

جو دوسر: این ماده غذایی سرشار از فیبر احساس 
سیری طولانی مدت ایجاد می کند و مانع از پرخوری 
می شود. پرخوری علاوه بر افزایش وزن، بی حالی 
و خســتگی مفرط نیز به وجود می آورد. جو دوسر 
حاوی ویتامین B1 اســت که با خســتگی مفرط 

مقابله می کند.
گردو: اگر احساس افسردگی می کنید، با خوردن 
گردو از این حالت رهایی می یابیــد. گردو حاوی 
اســید چرب امگا- 3 اســت که با خستگی مفرط 

مقابله می کند.
نان سبوس دار: این کربوهیدرات پیچیده، انرژی 

مورد نیاز بدن را تامین می کند و مانع خستگی است.
فلفل دلمه ای یا پرتقال: خانواده ویتامین C باعث 
شادابی بدن و ذهن می شود زیرا این ویتامین میزان 
ترشح کورتیزول را کنترل می کند. یك فنجان فلفل 
دلمه ای خرد شده 2 برابر نیاز روزانه ویتامین C شما 

را تامین می کند.
یک فنجان ماست: هنگامی که سیستم گوارشی 
با مشکل روبه رو می شود، فرد احساس خستگی 
می کند. باکتری های مفید ماست کار تنظیم سیستم 
گوارشــی را به عهده دارد. مصرف روزی 224 گرم 
ماست، خســتگی مفرط را در عرض یك هفته از 

بین می برد.
اگر خســتگی مفرط همراه با علایم دیگر مانند 
کاهش تمرکز و قدرت حافظه، گلودرد، ســردرد 
و درد عضلانی تا 6 ماه ادامه پیــدا کند، مراجعه 
به پزشك ضروری اســت. متخصصان می گویند 
مصرف غذای مناســب برای مقابله با خســتگی 

مفرط اهمیت ویژه اي دارد.

5 خوراکی مناسب برای رفع خستگی
روزنامه »کسب و کار« جهت طرح مســائل و مشکلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از 
این رو شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست 
الکترونیکــي khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به 

گوش مسئولان برسانید. 

نامه به سردبير

فرار گردشگران از فرانسه
حوادث تروریستي اخیر، فرار گردشگران 
از مقصد نخست گردشگري جهان را درپي 
داشته اســت. به گزارش فارس، حوادث 
تروریســتي اخیر در فرانسه که به مرگ 
چندین تن انجامید، فرار گردشــگران از 
فرانسه؛ مقصد نخست گردشگري جهان 

را درپي داشته است. 
 براســاس گزارش هــا، در روزهاي اخیر و پــس از حمله به دفتر نشــریه 
»شــارلي ابدو« در پاریس که منجر به کشــته شــدن 17 نفر شد، تعداد 
گردشگران فرانســه و به ویژه شــهر پاریس، پایتخت این کشور به عنوان 
مقصد بخش اعظم گردشگران کاهش چشمگیري یافته و روند لغو تورهاي 

مسافرتي به مقصد فرانسه همچنان ادامه دارد. 
در این شرایط دولت فرانسه از سفیران خود خواسته تا اتباع دیگر کشورها 
را از وجود امنیت در این کشورها مطمئن سازند، این درحالي است که از 
چند روز قبل 10 هزار نیروي ارتش فرانسه براي تامین امنیت پاریس وارد 
 این شهر شده و در تمامي جاذبه هاي اصلي گردشگري این شهر از جمله 

»برج ایفل«، »میدان لوور« و »کاخ ورساي« حضور دارند. 
براساس آمارها صنعت گردشگري که هفت درصد تولید ناخالص داخلي 
فرانسه را به خود اختصاص داده، سالانه حدود 150 میلیارد یورو ارز وارد 
چرخه اقتصادي این کشور مي کند و تنها در پاریس حدود نیم میلیون نفر 

در این صنعت و صنایع مرتبط به گردشگري اشتغال دارند. 

جهان

زمين وارد مرحله خطر شده است
تیمي از دانشــمندان طي گزارشــي علمي اعلام کردند تغییرات آب و هوا و 
حجم بالاي انقراض حیوانات و گیاهــان، زمین را وارد »مرحله خطر« براي 
بشر کرده است. به گزارش ایسنا، تیمي متشکل از 18 کارشناس که گزارشي 
در سال 2009 با محوریت مرزهاي سیاره اي را بسط داده ، همچنین درباره از 
بین رفتن جنگل ها و وقوع آلودگي در اثر نیتروژن و فسفر کودها هشدار داد. 
این گزارش، »شــتاب بزرگ« در فعالیت انســاني از آغاز تکامل صنعتي از 
سال 1750 تا 2010 و همچنین تغییرات پس از آن در سیستم زمین را ذکر 
مي کند. از میان این تغییرات مي توان به افزایش سطوح گازهاي گلخانه اي، 

اسیدي شدن اقیانوس ها، جنگل زدایي و زوال تنوع زیستي اشاره کرد. 
به گفته پروفسور »ویل اســتفن«، رهبر پروژه مشترك »برنامه بین المللي 
بیوسفر-ژئوسفر« و »مرکز انعطاف استکلهم«، بشر به یك نیروي جغرافیایي 
در مقیاس سیاره اي تبدیل شده است.  وي و همکارانش در این گزارش اعلام 
کرده اند تجاوزکردن از چهار مرز آب وهوا، از بین رفتن گونه ها، تغییر بهره وري 
زمین و آلودگي کود، انسان را وارد مرحله بحران کرده است.  از میان 9 مرز 
ارزیابي شده توســط تیم کارشناسي، اســتفاده از آب شرب، اسیدي شدن 
اقیانوس ها و تخلیه ازن در داخل مرزهاي ایمني هستند. همچنین سطوح 
آلودگي هوازي هنوز باید به طور مناســب ارزیابي شود. این گزارش، تغییر 
آب و هوایي و ازدست رفتن گونه ها را به عنوان دو حوزه اساسي نگران کننده 
ارزیابي مي کند.  براساس گزارش منتشره، نرخ انقراض حیوانات و گیاهان 
ناشي از عوامل متعدد از آلودگي گرفته تا جنگل زدایي، 10 تا 100 برابر بالاتر 

از سطوح ایمن است. 
تخطي از مرزهاي اعلام شده این خطر را گوشــزد مي کند که فعالیت هاي 
انساني مي توانند سیستم زمین را به سمت وضعیت کمتر زیست پذیر ببرد. 

به گفته پروفسور اســتفن، محقق دانشگاه ملي اســترالیا و مرکز انعطاف 
استکهلم، سال 1950 آغاز »شتاب  بزرگ« بود. پس از سال 1950، جهان 
شاهد تغییرات سیستم زمین بود که مستقیما با تغییرات اکوسیستم مرتبط 
بودند. چنین پدیده اي نشــان مي دهد بشر مســئولیت جدیدي در سطح 
جهاني در قبال سیاره زمین دارد.  اواخر ســال 2015، حدود 200 کشور 
جهان در تلاش براي رسیدن به توافقي جهت محدودکردن گرمایش جهاني 
براي اجتناب از وقوع سیلاب ها، قحطي ها، موج گرما و افزایش سطوح دریا 
در پاریس گرد هم مي آیند. این پدیده ها به دلیل افزایش انتشــار گازهاي 

گلخانه اي رخ مي دهند.

فراسو

شارژ مستقيم نخستين هواپيماي دوگانه سوز  در هنگام پرواز
فناوري

محققان دانشــگاه کمبریج موفق به ســاخت یك هواپیماي 
بوئینگ هیبرید شــدند که در زمان پرواز قادر اســت به طور 

مستقیم شارژ شود. 
به گزارش گروه دانســتني هاي خبرگزاري فــارس، محققان 
دانشــگاه کمبریج موفق به ســاخت یك هواپیماي بوئینگ 
هیبرید )دوگانه سوز( شدند. به طور کلي تمام وسایل نقلیه اي که 
از ادغام دو یا چند پیشرانه انتقال نیرو که به طور مستقیم یا غیر 
مستقیم به سیستم انتقال قدرت وابسته هستند را ماشین هاي 
هیبریدي مي نامند.  این ترکیب دوگانه ســوز باعث مي شــود 

هواپیما 30 درصد سوخت کمتري مصرف کند؛ مساله دیگر که 
باعث تعجب شده است حالت ژنراتور آن است که باعث مي شود 
باتري هاي هواپیما به طور مســتقیم در حین پرواز شارژ شود.  
درحال حاضر این هواپیما حداکثر تا ارتفاع 460 متر مي تواند 
پرواز کند اما هنوز آزمون هایي براي نتیجه اي بهتر درحال انجام 
اســت. طراحان از باتري هاي لیتیوم پلیمــر )در هواپیماهاي 
بدون سرنشــین( در این هواپیما اســتفاده کرده اند. به گفته 
 طراحان درحال حاضر تولید این هواپیمــا در مقیاس تجاري

 امکان پذیر است.

این روزها هوا بسیار سرد شده است و نیاز به سیستم هاي گرمایشي در هر 
خانه اي احساس مي شود. البته این سیستم هاي گرمایشي انرژي فراواني 
اســتفاده مي کنند و مي توان با روش هاي خلاقانه در مقابل این مصرف 
انرژي ایستاد.  به گزارش گروه خواندني هاي باشگاه خبرنگاران، روش هایي 
مانند درزگیري پنجره ها و پوشاندن کانال کولر را بارها شنیده اید و حتما 
آنها را رعایت مي کنید. در این مطلب بیشتر بنا به آن داشتیم تا با روش هاي 
خلاقانه و بدون روشن کردن سیستم گرمایشي دماي بدن را افزایش دهیم 

تا دیگر سرما حس نشود. 

   آشپزي کردن یکي از روش هاي موثر در گرم کردن خانه است. با ایستادن 
کنار گاز و پخت غذا بدن شــما با حرارت غذا گرم مي شود و البته یکي از 

کارهاي خانه یعني آماده کردن وعده براي خانواده را نیز انجام داده اید. 

    نوشــیدني هاي گرم بنوشید تا سیســتم هاي داخلي بدن تان نیز 
گرم شوند. همچنین مي توانید از لیوان این نوشیدني هاي گرم به عنوان 
دستکش هم اســتفاده کنید. به جاي دسته لیوان بدنه آن را بچسبید تا 

دست هایتان گرم شود. 

   اجازه دهید نور خورشید وارد خانه شما شــود. روزها مي توان از این 
نعمت خدادادي که بدون هیچ هزینه اي در اختیار ما قرار گرفته اســت 
استفاده کنید. نور خورشــید مي تواند به فضاي خانه شما یك گرماي 

متعادل بدهد. 

  خانه را تمیز کنید تا گردش خون در بدن شما جریان بیشتري پیدا کند. 
با این کار هم میزان گردش خون افزایش مي یابد و بدن تان گرم مي شود هم 

در امر تمیز کردن خانه به مادر یا همسر خود کمك کرده اید. 

   از دستگاه هاي بخور در خانه استفاده کنید تا فضاي خانه گرم تر شود. 
این کار همچنین به مرطوب شدن هوا نیز کمك مي کند چراکه در فصل 

زمستان هواي خانه غالبا خشك است. 

  درب اتاق هایــي که از آنهــا کمتر اســتفاده مي کنیــد را ببندید 
تا هــوا در یك محل کوچك تر ســاکن باشــد. هرچه فضــا محدودتر 

 باشــد هواي آن محیط زودتر گرم مي شــود و همچنین گرماي خانه 
هدر نمي رود. 

   در گوشه اي از خانه که تقریبا دما متعادل است یك دماسنج قرار دهید. 
توجه داشته باشــید که بهترین دما براي خانه باید نزدیك به 23 درجه 

سانتي گراد باشد و همیشه با دماسنج به میزان آن دقت کنید. 

   اگر قسمتي از کف خانه شما بدون فرش باقي مانده است بهتر است 
آن را پر کنید. قرار دادن فرش در مناطق خالي کف اتاق ها مي تواند از وارد 

شدن سرما از زمین جلوگیري کند. 

  روزها یا هنگام خوابیدن مي توانید از کلاه براي پوشــاندن سرتان استفاده کنید. 
بســیاري از محققان به این اعتقاد دارند که گرم بودن ســر مي تواند باعث گرم شدن 

تمامي بدن شود. 

  شست وشوي لباس ها نیز داراي یك روند خاصي است که باعث مي شود 
بدن شما گرم بماند. از شستن با دست تا اتو کردن لباس ها همگي مي توانند 

شما را از  سرما دور کنند.

   تلقین هاي رواني مي توانند گزینه خوبي براي فرار از سرما باشند. خانه را 
با رنگ هاي گرم مانند نارنجي و قرمز پر کنید. این باعث مي شود تا چشمان 
شما به گرماي این رنگ هاي عادت کند و حس سرما از خانه شما دور مي شود. 

خلاقانه ترین روش ها براي گرم کردن خانه


